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Na Plese Města Broumova 
jsme zahájili plesovou sezónu
  14. ledna 2017, Broumov - KD Střelnice
Ples Města Broumova zahájil plesovou sezónu v kulturním domě 

Střelnice.  Večerem provázel mladý, moderní dechový orchestr HF 
Band z Havlovic, který působí na hudební scéně již 10 let. Předtan-
čení se ujal taneční mistr Michal Ticháček, DiS., který vede taneční 
kroužek při DDM Ulita a jeho taneční partnerka Kamila Lupoměs-
ká. Spolu pořádají taneční kurzy pro dospělé. Slovem je doprovodil 
majitel taneční školy TAK DANCE KROK z Hradce Králové Tomáš 
Chmel, u kterého tento pár trénuje.

Doprovodným programem pro tento večer byla ukázka POLE 
DANCE. Jednalo se o silový tanec na tyči v podání dvou lektorek ze 
studia Pole Dance Intimate.  Nechyběla ani bohatá tombola.

Děkujeme všem sponzorům za jejich hmotné dary do tomboly  
a návštěvníkům za vytvoření příjemné plesové atmosféry.

Jitka Exnerová
foto: Michal Sedláček
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Zprávy z radnice

Hrazení poplatků za komunální 
odpad a psy prostřednictvím 

SIPO
Vážení občané,
Městský úřad Broumov zavádí od 01.01.2017 další způsob úhra-

dy místního poplatku za komunální odpad a poplatku ze psů pro-
střednictvím soustředěného inkasa plateb obyvatelstva (dále jen 
„SIPO“).

Poplatník, který se rozhodne pro placení poplatku prostřed-
nictvím SIPO, vyplní „Oznámení o placení místního poplatku za 
komunální odpad případně i oznámení o placení poplatku ze psů“ 
prostřednictvím SIPO, a to nejpozději do 20. února 2017!

Formuláře jsou k dispozici na podatelně Městského úřadu Brou-
mov, dále na webových stránkách města www.broumov-mesto.cz,  
v sekci Úřad - odbor finanční a školství – sekce formuláře. Vyplněný 
formulář můžete vrátit osobně na pracoviště správy daní a poplatků, 
první patro Městského úřadu Broumov, případně na podatelnu, kte-
rá se nachází v přízemí této budovy nebo zaslat na adresu: Městský 
úřad Broumov, pracoviště správy daní a poplatků, třída Masarykova 
239, 550 01 Broumov.

V případě jakékoliv změny (např. osoby, za kterou je poplatek 
odváděn, ukončení poplatkové povinnosti nebo ukončení placení 
prostřednictvím SIPO), je nutné tyto změny bezodkladně ohlásit 
správci poplatku Mgr. Romaně Knopové, tel. 491 504 224, e-mail: 
knopova@broumov-mesto.cz nebo Ing. Věře Kaněrové, tel. 491 504 
249, e-mail: kanerova@broumov-mesto.cz .

Mgr. Romana Knopová, 
odpovědný pracovník správy daní a poplatků

Rozdělení dotací a dotací na 
provoz spolků z rozpočtu Města 

Broumova na rok 2017
  Rada města dne 16. ledna 2017 rozhodla na základě návrhu Ko-

mise pro projednávání dotací o rozdělení DOTACÍ a DOTACÍ NA 
PROVOZ SPOLKŮ do výše 50 tis. Kč.

Celkem bylo přijato 39 žádostí o dotaci, celkový požadavek na 
dotaci byl ve výši 620.882 Kč. Z toho bylo podpořeno celkem 37 žá-
dostí o dotaci s celkovou schválenou dotací ve výši 372.600 Kč.

Dále bylo přijato 22 žádostí o dotaci na provoz spolků, celkový 
požadavek na dotaci byl ve výši 451.900 Kč. Z toho bylo podpořeno 
celkem 19 žádostí o dotaci na provoz spolků s celkovou schválenou 
dotací ve výši 297.000 Kč.

Tabulku s přehledem získaných dotací naleznete na 5. a 6. straně 
tohoto čísla Broumovských novin.

Úspěšní žadatelé o dotace a o dotace na provoz spolků budou 
prostřednictvím kontaktu uvedeném v žádostech vyzváni k podpi-
su Veřejnoprávní smlouvy v první polovině února 2017. Po podpisu 
smlouvy bude finanční částka převedena žadatelům na účet nebo 
vyplacena hotově v pokladně Městského úřadu Broumov (dle poža-
davku v jednotlivých žádostech).

V případě výplaty v hotovosti je nutné s předstihem kontaktovat 
p. Evu Malichovou (pokladna Městského úřadu Broumov, budova I, 
tř. Masarykova 239, 550 01 Broumov) na tel. +420 491 504 251.

Bližší informace získáte v kanceláři Informačního centra Brou-
movska u Bc. Lucie Lesákové, tel. +420 491 524 168, e-mail: info@
broumov.net.

Vážení spoluobčané,

únor je sice ještě čistě zimním měsícem, ale prodlužující se dny 
a občasné sluneční paprsky už pomalu naznačují předzvěst jara.  
V dobách, které jsou již naštěstí dávno minulé, byl únor zejména 
měsícem „vítězství pracujícího lidu“ – neboli porážky demokracie. 
Dnes již naštěstí 25. února z toho důvodu neoslavujeme (nebo ales-
poň většina z nás).

Je však pravdou, že v těch dávných dobách měl každý tzv. „právo 
na práci“ – neboli také povinnost pracovat. A to všichni, bez rozdí-
lu. Dnes máme v evidenci Úřadu práce v Broumově několik stovek 
lidí, kteří pracovat nemusí a pravděpodobně ani nechtějí. Vystačí si 
s dávkami. A pro ně také připravili dnešní sociální experimentátoři 
program zvaný „Veřejná služba“, jehož heslem je: „Ty, kteří nechtě-
jí pracovat, zvedneme z gaučů“. Program by měl fungovat už od  
1. února 2017, jenže jak bývá zvykem, schází návod, co tím vlastně 
autoři mysleli. Ono nařízení, že si každý musí „odpracovat“ 20 ho-
din měsíčně (zatímco normální pracující musí pracovat každý měsíc 
v průměru 160 hodin) znamená, že město musí zajistit, aby tito pra-
canti měli nějakou „odpovídající“ práci. Neumím si představit, jak to 
bude v praxi vypadat. Kdo je ráno zorganizuje? Kdo jim vydá pracov-
ní náčiní? A kdo na ně přes den dohlédne a vydané náčiní zase ode-
bere zpět?... Mám pocit, že starosti výrazně převýší výsledný efekt. 
Kdysi něco podobného vlastně zkoušela i pravicová vláda, tenkrát se 
však někomu zdálo, že to není fér - či snad rovnou, že se tím porušují 
základní lidská práva.

Každopádně bez ohledu na tento experiment bude i letos v Brou-
mově pokračovat program veřejně prospěšných prací a město počítá 
s nástupem první úklidové čety již od 1. března tak, abychom mohli 
hned na jaře odklidit zbytky po zimní údržbě.

Tuhá zima si však vyžádala mimo jiné i zvýšené úsilí při zajištění 
topiva do kamen. Někteří naši spoluobčané nemají pravděpodobně 
dostatek finančních zdrojů a tak si pro dřevo chodí do lesa. Na tuto 
skutečnost jsem byl upozorněn anonymním dopisem. Ačkoliv jsem 
velmi rád, že autorovi dopisu není takového konání lhostejné, chtěl 
bych apelovat na konkrétnější informace, které by nám mohly pomo-
ci k dopadení zloděje. Konkrétnějšími informacemi mám na mysli 
například - kdy a kde ke krádeži došlo, podrobnější popis pachatelů, 
atd. Uvedení, cituji: „Romové chodí do lesa na dřevo… něco s tím 
dělejte“, nám bohužel nestačí. V ideálním případě doporučuji ihned 
volat městskou policii na telefonním čísle 602 817 301. A to kdykoliv - 
7 dní v týdnu 24 hodin denně. Oznámení je anonymní, takže můžete 
bez obav uvádět i jména pachatelů, kteří krádež provedli.

Ing. Jaroslav Bitnar, starosta
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Město Broumov

Elektronická podání 
a digitalizované 
interní procesy
Moderní digitální město, které vychází vstříc svým občanům 
i pracovníkům úřadu bez nutnosti zbytečně vyplňovat papírové 
formuláře a stát u přepážek úřadu. Taková vize stála na začátku 
rozhodnutí o chystané digitalizaci v Broumově, která se rychle 
dokázala proměnit v příjemnou realitu.

PŘÍPADOVÁ STUDIE

DIGITALIZACE PROCESŮ

Hledali jsme efektivní ná 
stroj pro elektronizaci inter
ních a externích procesů MěÚ 
Broumov a řešení FormFlow 
od Software602 splnilo naše 
požadavky. Veškeré procesy 
nyní řešíme pomocí inteligent
ních formulářů se zaručenou 
autorizací a z libovolných zaří
zení. Využíváme i LongTerm 
Docs Signer, který jsme zavedli 
v rámci ISRS, ale jeho funkci
onality plně slouží i při běžné 
práci.

MILOŠ TEICHMAN

odpovědný pracovník agendy IT
město Broumov

VÝCHOZÍ STAV

Broumov jako obec s rozšířenou působ-
ností má oproti ostatním obecním 
úřadům povinnosti nejen vůči svému 
správnímu obvodu, ale i vůči dalším 
obcím. Vzhledem k počtu zajišťovaných 
agend, které se týkají podání občanů 
i  organizací, už bylo neúnosné řešit vše 
papírovou cestou. Při velkém množství 
papírových dokumentů a formulářů, 
které navíc narůstalo, se proces zpraco-
vání prodlužoval. Při práci s papírovými 
formuláři také v porovnání s digitálními 
procesy rostla chybovost a účastníci pro-
cesu neměli žádný přehled o tom, v jaké 
fázi se proces právě nachází. Proto bylo 
rozhodnutí o digitalizaci jasnou volbou. 

VÝCHODISKO:FORMFLOW

Řešením, které veškeré potřeby ORP 
Broumov pokrývá, je FormFlow od 
Software602. FormFlow je modulární 
a umožňuje reagovat na konkrétní poža-
davky zadavatele podle jeho konkrétních 
potřeb. Celý projekt byl proto rozdělen 
do několika na sebe navazujících částí, 
které se týkaly digitalizace interních 
procesů, elektronizace podání občanů 
a organizací ve správním obvodu ORP 
Broumov. Vzhledem k nové evropské 
i tuzemské legislativě, která se týká 
zejména Nařízení eIDAS, byla součástí 
realizovaného řešení také dodávka 
nástroje pro práci s dokumenty dle 
tohoto nařízení.

SOFTWARE602 a.s. www.602.cz

SAMOSPRÁVA
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Schválené 
dotace 
v rámci 
Programu 
pro 
poskytování 
dotací 
z rozpočtu 
Města 
Broumova 
v roce 2017
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Název spolku Schváleno RM
1. Klub plastikových modelářů Broumov č. 166 21 000,00
2. Senior klub Broumovanka, z. s. 10 000,00
3. SDH Broumov 20 000,00

4. Spolek zdravotně postižených Broumov, z. s. 30 000,00

5. HO Broumov z. s. 5 000,00
6. Divadélko BRUM z. s. 18 000,00
7. Klub vojenské historie T-S 19 Turov z. s. 5 000,00

8.
Český kynologický svaz Základní kynologická 
organizace Město Broumov - Velká Ves č. 720 13 000,00

9. Džas dureder dživipnaha, z. s. 10 000,00
10. AVZO Střelecký klub Hubert, p. s. 10 000,00
11. Spolek EVROPA UNION Broumov 20 000,00

12. Junák - český skaut, středisko Šedého vlka 
Broumov, z. s.

20 000,00

13. Oblastní spolek ČČK Náchod 6 000,00
14. Music & Theatre S. G. Pitaš z. s. 20 000,00

15. Základní organizace Českého svazu včelařů, 
zapsaný spolek Broumov 8 000,00

16. Základní organizace Českého svazu žen v 
Broumově 6 000,00

17. Nadační fond Gymnázia v Broumově 25 000,00
18. Rodiče olivětínským dětem, z. s. 15 000,00
19. Benediktinský aeroklub Broumov, z. s. 35 000,00

Celkem 297 000,00

Schválené dotace na provoz spolků                                       
v rámci Programu pro poskytování dotací            
z rozpočtu Města Broumova                                
v roce 2017
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Víte, že
 
-  dle podmínek Úřadu práce se očekává opět nástup VPP pro 

provádění jarního úklidu? Nastoupit by měli od  1. března.
-  se v rámci schváleného rozpočtu budou Technické služby   

v letošním roce podílet zejména na:
 -  likvidaci nebezpečných odpadů ze skládky bývalé SÚS
 -  opravách chodníků v ulicích Družstevní, Sadová, na tř. Masa-

rykově od Lidlu k jehlanu, okolo polikliniky, a dokončí se kus chod-
níku u sportovní haly

- rekonstrukci veřejného osvětlení v ul. Pionýrská (souběžně  
s opravou chodníku, která bude zajištěna dodavatelsky)

 - částečnou rekonstrukci veřejného osvětlení v ul. Smetanova 
(další část dodavatelsky SÚS)?

-   v plánu pro letošní rok počítají TS s pokračováním „plotnových 
oprav“ povrchu komunikací, obnovou a výměnou dopravního zna-
čení  ve středu města? 

- na hřbitově se počítá s dohotovením terénních úprav u rozpty-
lové loučky a dokončením další části urnového háje?

-   stráň pod gymnáziem bude vyčištěna od náletů a kopřiv? TS ji 
budou upravovat a měl by zde vzniknout stále kvetoucí trávník.

-   od občanů bylo v období březen až listopad 2016 svezeno 293 
tun bioodpadu? K tomu ještě 278 tun z ploch veřejné zeleně a 45 tun  

 
Co nového v Broumově?
S obvyklou otázkou jsem se obrátil na starostu pana Ing. 
Jaroslava Bitnara.

Ing. Bitnar: Byla odevzdána projektová dokumentace na opravu 
hradeb nad ulicí Na Příkopech a bylo zahájeno územní řízení. Poté 
bude vypsáno výběrové řízení na dodavatele, aby oprava byla prove-
dena ještě letos.

A. Obst: Jaké další významnější akce bude město letos realizo-
vat?

Ing. Bitnar: Již koncem tohoto měsíce se bude vyhlašovat výsle-
dek urbanistické studie na Spořilov. Chceme seznámit veřejnost se 
všemi návrhy, uvažuje se o výstavní síni na staré radnici. Ze studie 
vzejde i nové umístění dosavadního mlatového hřiště pod Dřevěn-
kou.  Rádi bychom hřiště přemístili ještě letos, nejpozději v příštím 
roce.

A. Obst: Jak to vypadá s úpravami Schrollova parku?
Ing. Bitnar: Dlouho očekávaná rekonstrukce tohoto parku bude 

letos zahájena. Nyní se řeší detailní projektová dokumentace elek-
trorozvodů  a vlastní provedení chceme mít hotové ještě před úpra-
vami chodníků a zeleně. S těmi se počítá v příštím roce.

A. Obst: Co školy a školky? Tam je již vše dokončeno?
Ing. Bitnar: Bohužel není, a proto by se měly například mateřské 

školy Příčná dočkat rekonstrukce sociálního zařízení na úrovni 21. 
století a také opravy střechy za cca 250 000 Kč. Střecha byla nekva-
litně opravena, firma zkrachovala a reklamaci není na kom uplatňo-
vat.  Pokračovat budou i rekonstrukce střech na Masarykově ZŠ a v 
Olivětíně.

A. Obst: Psali jsme o dezolátním stavu mostu pod Hobrou. Dojde 
k jeho opravě?

Ing. Bitnar: K opravě tohoto mostu dojde už na jaře. Oprava si 
vyžádá více peněz, neboť někteří občané demontovali a ukradli znač-
né množství  kovových částí mostu.

A. Obst: Nějaké novinky na závěr?
Ing. Bitnar: Svoz odpadu bude pokračovat jako letos, ale počí-

táme se svozem tříděného odpadu ve vybraných lokalitách, který by 
zajišťovaly Technické služby. O této novince budeme občany včas 
informovat.

A. Obst : Děkuji Vám za informace.

od organizací (školy, školky, sportoviště). Celkem to bylo 616 tun. Ze 
skládky býv. SÚS bylo přemístěno téměř stejné množství z minulých 
let (zčásti již zetlelé).

-   na úseku veřejné zeleně bylo v roce 2016 odpracováno téměř 10 
tisíc hodin? Práce se týkaly sečení a úklidu trávy, pletí, mulčování,      
štěpkování, kácení stromů a odstraňování keřů a jejich úprav, údrž-
ba příkopů, výsadby atd.

-   TS mají mít stejný počet pracovníků, jako v roce minulém? Tak 
ať se jim daří, ať je Broumov dobře udržovaným a čistým městem.

A. O.
 

Broumovské šprochy
 
•   V polovině května by měla být zahájena oprava silnice na Boža-

nov. Zprávu ověříme a potvrdíme zřejmě již v příštím čísle BN.
•   Sílí úvahy o rekonstrukci vozovky a chodníků „ V Kopečku“. 

Zase by odpadlo kus území, kde si můžete přivodit úraz!
•  Mnozí občané přijali s radostí zákon, který přenesl na obce péči 

o chodníky. Jenže majitelé domů stále nesou plnou zodpovědnost za 
sníh,  který ze střech padá na městské chodníky, a jeho odstraňová-
ní, za odstraňování rampouchů, které by mohly ohrozit chodce na 
přilehlém chodníku,  ale také za vodu, která vytéká z jejich okapů a 
svodů a působí náledí. Také padající omítku mají majitelé „na krku“. 
Město zatím trpí  poškozování majetku (chodníků), ale je otázka, jak 
dlouho ještě. Občan, který si způsobí zranění, se bude asi také hojit 
na majiteli nemovitosti. A proto pozor! Nejhorší situace je v ulicích a 
uličkách středu města.

• Zejména staří a nemocní občané by s vděčností uvítali, kdyby 
současně s obnovou plotu podél chodníku od starého špitálu k nemoc-
nici, ke které (jak doufáme) by konečně mělo dojít, bylo instalováno  
i zábradlí.

•  Zábradlí na Černé stezce i údržba tohoto území je chválena.  
I přes značné množství sněhu, kterými nás letošní zima obdařila, se 
po „Čerňáku“ dalo chodit. 

•   Někomu se skutečně podařilo vybrat skvělou firmu na opravu 
podlah ve sportovní hale. Již potřetí je nekvalitní práce (materiál) re-
klamován.     A tak se zase bude provádět oprava oprav.

•  Penny mrhá papírem!  Inzeruje zboží (se slevou), které zpra-
vidla neseženete. Někdy už za hodinu po otevírací době. To v Polici 
nebo Náchodě ano. Kdo by ale jezdil nebo šel tak daleko? Také úro-
veň prodeje by mohla být vyšší.  Místo, co byste si prohlédli zboží, 
musíte se vyhýbat ostatním   nakupujícím nebo paletám se zbožím či 
krabicemi. Strategie prodeje je z tohoto pohledu podivná. Možná by 
bylo vhodné prodejní plochu zvětšit.

A. O.

Z činnosti Městské policie
 
Hlídka  městské policie -
• v nočních hodinách asistovala RZS při ošetření pacienta v re-

stauraci Střelnice.
• převezla pachatele krádeže v Penny marketu na Polici ČR.
• odchytla dva psy v Olivětíně a následně je předala majitelům.
• usměrňovala dopravu ve Smetanově ulici, kde byla spadlá lam-

pa veřejného osvětlení.
• odchytla na chodbě budovy městského úřadu pobíhajícího psa.
• pomáhala Technickým službám s odstraňováním vozidel neu-

kázněných řidičů při čištění komunikací na Mírovém a Malém ná-
městí. 

• řešila rušení nočního klidu v ul. Boženy Němcové.
• asistovala pracovnicím sociálního odboru při kontrole v Polá-

kových domech.                                                                               R.
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Společenská 
kronika

Rozloučili jsme se s:

Libuší Janoušovou
Jánem Majdiakem
Jiřinou Burianovou
Josefem Šulcem

Za SPOZ :
Petra Chejnová, 
matrikářka

Dne 18. ledna 2017 společně oslavili ve společenské místnosti CSS Naděje svá životní jubilea 
tito naši spoluobčané: 
Zleva sedící :pan Oldřich Fiala, paní Libuše Vančurová, paní Marie Gérová a paní Ludmila Vévodová.
 z leva stojící: pan Jan Krtička, paní Ladislava Buchtová, paní Ivanka Jarošová, pan Jiří Lenděl, paní Marie Dostálová, 
paní Jaroslava Kantoríková a paní Jaroslava Pleslová.
 Všem lednovým oslavencům přejeme hodně zdraví, štěstí a rodinné pohody. Také hodně životního optimismu 
do dalších let.                                                                                                                                                                     Za SPOZ R. Chejnová

Dobrá práce Technických služeb 
v zimním období ve městě
Chtěl bych pochválit práci pracovníků Technických služeb při úklidu sněhu ve 

městě. I přes velký příval sněhu se jim skutečně daří uklízet sníh na chodnících a na 
veřejných komunikacích ve městě.

Již kolem šesté hodiny ráno jsou vyhrnuty chodníky, např. na sídlišti Křinickém, 
ale také na přístupových cestách. Mnohdy však mají problém sníh uklidit na parkovi-
štích, kde po několik dnů jsou zaparkovány zasněžené automobily, se kterými jejich 
majitelé prostě několik dnů nikam neodjedou.

Stejný problém nastává také např. na Mírovém náměstí, kde parkoviště prostě 
kvůli těmto lidem nejdou uklidit. Bohužel také někdy nejsou vyhrnuta místa, která 
byla osazena před několika lety značkami zákazu stání. Ale to je jen výjimečné.

Sníh se také pravidelně vyhrnuje na chodnících na hřbitově a na dalších místech, 
kde je největší pohyb chodců.

Pravidelně jsou také vyváženy koše podél chodníků a doplňovány zásobníky sáč-
ka na psí exkrementy. Bohužel stále ve městě máme majitele pejsků, kteří se je ne-
naučili používat a po svých psech neuklízejí. Především neuklízejí ti, kteří nechávají 
pobíhat své pejsky volně  a vodítko drží jen v ruce.

Ještě jednou díky za vaši práci.                                                                              Petr Cirkl
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Tříkrálová sbírka 2017
Sedmnáctý ročník dobročinné Tříkrálové sbírky proběhl za-

čátkem tohoto roku i na Broumovsku. Hlavním dnem byla sobota 
07.01., kdy od 8 do 16 hodin chodilo napříč celým Broumovskem s 
koledou a pokladničkou 18 skupinek.

V letošním roce si Tři králové vybrali zřejmě nejmrazivěj-
ší den v roce, kdy ráno teploty klesaly až k -26°C. I přes tako-
vou nepřízeň počasí byly děti statečné a vše proběhlo bez ja-
kýchkoli komplikací. Za to děkuji nejen jim, ale i rodičům, kteří 
nám své děti i v takových podmínkách svěřili. Poděkování patří  
i vedoucím skupinek, kuchařkám, které nám připravily občerst-
vení v Domě s pečovatelskou službou, kde jsme získali již tradičně 
azyl díky paní Beatě Hovorkové, dále pak základním školám a ZUŠ 
v Broumově, ty nám již zcela samozřejmě vytvořily přáníčka pro 
obdarované.

A na závěr patří velké poděkování především Vám, díky kterým 
jsme opět mohli vybrat krásnou sumu peněz (91.081 Kč). Je milé, 
že na Tříkrálovou sbírku čekáte a ve většině případů ji přijímáte 
kladně.

Sbírka bude použita na přímou podporu těchto projektů:

• Podpora sociálního zařízení Dům na půli cesty – Náchod
• Podpora sociálního zařízení Sv. Anna Domov pro matky
   s dětmi Náchod
• Podpora Charitativní ošetřovatelské a pečovatelské služby
   Náchod
• Přímá podpora osobám a rodinám v nouzi
• Podpora a pomoc starým a nemocným lidem
• Aktivity pro ohrožené děti a mládež
• Část výtěžku bude vrácena zpět na Broumovsko.

Všem ještě jednou moc děkuji a přeji úspěšný Nový rok.
Ilona Patrná, koordinátorka sbírky pro Broumovsko

Vybrané příspěvky v roce 2017:
Broumov           68.555 Kč
Martínkovice     7.890 Kč
Křinice                   7.672 Kč
Rožmitál               3.798 Kč
Otovice                   3.166 Kč
Celkem                 91.081 Kč

Tříkrálová sbírka v Martínkovicích Foto:  Jaromír Jirka
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Dětský karneval  
v broumovské 

sokolovně
V sobotu 21. ledna se ve v broumovské 

sokolovně uskutečnil dětský karneval, který 
uspořádal oddíl rekreačního sportu TJ Slovan 
Broumov. Akcí byla zahájena řada karnevalů  
v našem regionu.

Pořadatelé připravili skutečně bohatý 
program pro ty, kteří na karneval přišli. Při 
společné promenádě s Šaškem (Majkou) se 
děti představily a také řekly něco ke svému 
karnevalovému oblečení. Každá maska od 
pořadatelů dostala diplom a nějakou slad-
kost. Každá maska se také osobně předsta-
vila. 

Díky za pěkné masky patří těm, kteří se 
na jejich tvorbě podíleli – rodičům a praro-
dičům.

Po promenádě již následovaly různé sou-
těže a tanec. Ještě před tím však vystoupil 
oddíl Gymnastiky Broumov pod vedení paní 
Radky Archlebové. Jednotlivě se se svou se-
stavou představila děvčata – Tonča, Kája, 
Stela, Míša, Eliška, Laura, Lea, Sára a Týna. 
Kroužek gymnastiky také poté v druhé části 
vystoupil se sestavou na kladině. Za své vy-
stoupení si děvčata vysloužila pěkný potlesk 
přítomných dětí, rodičů i prarodičů.

Poté následoval již další program kar-
nevalu – různé sportovní hry a soutěže.  
V průběhu karnevalu se děti chodily pode-
pisovat na velkou nástěnku, některé také  
i něco namalovaly. Nesměl chybět ani „boj“ 
s papírovými koulemi mezi sídlištěm Kři-
nickým a Spořilovem. To prostě baví děti na 
tomto karnevalu každoročně. Na závěr se 
přímo na podlaze na dlouhý papír kreslil ten 
nejdelší výkres.

O spokojenost přítomných se staraly 
členky oddílu rekreačního sportu, ale také 
jejich kolegové. Pro přítomné bylo zajištěno 
perfektní občerstvení, takže určitě nikdo 
neměl hlad ani žízeň. Škoda jen, že velká ne-
mocnost dětí  v tomto období také ovlivnila 
účast na karnevalu, ale přesto se zde sešlo 
dost dětí.

V průběhu karnevalu také pořadatelky 
akce pozvaly přítomné rodiče a prarodiče 
dětí na tradiční sportovní ples Slovanu, který 
se uskuteční 4. března na sále Střelnice. Již  
v těchto dnech je tento ples skoro vyprodán.

Karneval se skutečně vydařil. Díky za to 
patří všem pořadatelům oddílu rekreační-
ho sportu a jejich pomocníkům. Je vidět, že  
v pořádání takovýchto akcí již mají řadu zku-
šenosti a umějí dělat radost dětem. Oddíl pa-
tří v rámci TJ Slovan k těm nejaktivnějším.

Petr Cirkl
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My tři králové
 jsme přišli k vám…

 
  9. ledna 2017, Broumov - 
  Mírové náměstí
My tři králové jsme přišli k vám do 

Broumova na Mírové náměstí. V neděli 
8. ledna se náměstí zahalilo do tmy, po-
kryla ho bílá peřina a začal tříkrálový 
průvod v čele s poutníkem, který vyprá-
věl onen známý biblický příběh. Pódium 
před divadlem se proměnilo v Betlém, ke 
kterému postupně přicházeli Josef s Ma-
rií, andělé, pastýři, děvečky a tři králové. 
Celou atmosféru končících Vánoc dotvá-
řela živá zvířata, která zapůjčila farma 
Wenet. Po odehrání příběhu se uskuteč-
nil v kostele sv. Petra a Pavla Tříkrálový 
koncert. 

Účinkovali Michaela Jeklová, Štěpán 
Přibyl a Ladislav Šikut.

Děkujeme za vaši přízeň a za rok zase 
na viděnou.                    Jitka Exnerová

Foto: Jan Záliš
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Zprávy 
z broumovského 

útulku
V roce 2016 prošlo naším útulkem 

186 pejsků a 25 kočiček. Domov se 
podařilo najít 113 pejskům, 52 pejsků 
se vrátilo zpátky majitelům, 21 pejsků 
zůstává v útulku a hledají nový domov. 
Kočiček, i přestože nejsme na kočič-
ky přizpůsobení, prošlo útulkem 25. 
24 kočičkám se podařilo najít domov, 
jedna nám zůstala v útulku a domov jí 
hledáme. Do útulku se dostávají pejsci 
z různých důvodů, ale v poslední době 
často řešíme týrání pejsků. Příkladem 
by mohl být pitbul Argo, který při ode-
brání veterinární správou vážil pouhých 
13 kilo. (Normální váha pitbula je okolo 
30 kilo). Pomalu se dostává do kondice, 
přibírá na váze, a tak už mu pomalu za-
čínáme hledat nový domov. Dalším pří-
kladem je fenka Debie. Její majitel musel 
nastoupit do nemocnice, dcera majitele, 
místo aby se  o Debii postarala,  vyhodi-
la ji na ulici. Týden se Debie toulala, než 
se ji podařilo odchytit. Po odchytu se  
u veterinárního lékaře zjistilo,že je březí 
a do toho měla zánět močových cest. De-
bie všechno zvládla a 9. ledna se jí naro-
dilo pět  štěňátek. Všechna jsou v pořád-
ku. Postupně budou nabízena k adopci.  
A ještě jeden příklad čeho jsou lidi 
schopni: Stařičká fenečka Johanka. Tu 
někdo vyhodil v Lachově, ta přes Polici 
nad Metují došla až do Broumova. Zde 
jsme ji za pomoci broumovských obča-
nů tři dny odchytávali. Johanka se bála 
všeho a hlavně lidí. Konečně po třech 
dnech byla Johanka odchycena měst-
skou policií v Olivětíně. Vážila sotva  
4 kila. Měla špatné zuby, nechtěla vůbec 
jíst, chvíli to s ní vypadalo špatně. Mu-
sela jsem vařit různé kašičky a Johanku 
krmit, aby vůbec přežila. U veteriná-
ře se zjistilo, že má velice špatné zuby, 
proto nejí a zuby bylo potřeba vytrhat 
pod narkózou. Johanka musela trochu 
přibrat, aby mohla jít na zákrok. To se 
nakonec podařilo a Johanka mohla na 
operaci,kde jí bylo vytrženo šest zubů. 
Všechno zvládla, a i přes svůj pokročilý 
věk (asi 16 let) se má k světu. Chutná jí 
jíst, procházky ji baví, ale jako správná 
babča má ráda i svůj klid. Johanka nám 
přibírá a teď váží už 7 kilo. Toto bylo jen 
pár případů, jak to chodí v útulku.

Týrání pejsků a jiných zvířat se děje 
všude a i v našem okolí. Poděkování 
všem, kteří nám pomáhají. Díky Vám 
jsme mohli a hlavně pomohli zachránit 
spoustu psích dušiček.

Jana Slováková
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Návštěva farmy WENET a psího útulku
Poslední den školy před vánočními prázdninami bývá i ve škole ve znamení dárků, zá-

bavy a těšení se na Vánoce. Velmi smysluplný mi připadl nápad třídních učitelek 9. tříd jít 
s dětmi právě tento den na farmu WENET, ozdobit zvířatům vánoční stromek, a do psího 
útulku. Tam jednak přispět na jeho provoz, jednak pomoci vyvenčit psy. Vždyť Vánoce 
jsou svátky, kdy nejen přijímáme, ale také dáváme.

Tímto zároveň děkujeme pánům Weberovi a Netíkovi za ochotu, s jakou nás provedli 
po celé farmě, a vstřícnost.

Za všechny děti jeden příspěvek.
V. Buchtová

Dne 22. 12. 2016 jsme obě deváté třídy společně s učitelkami M. Šleisovou, J. Schöno-
vou a V. Buchtovou navštívili farmu WENET v Broumově – Velké Vsi.

Na farmě jsme viděli klokana, velbloudy, lamy, osly a spoustu dalších zvířat. Všech-
ny jsme si mohli pohladit a nakrmit je. Majitelé pan Weber a pan Netík nám přichystali 
svačinu – teplý čaj a štrúdl, ohřát jsme se mohli u krbu. Nakonec jsme dostali kalendář se 
zvířaty.

Poté jsme vyrazili do útulku pro psy. Tam jsme si vzali pejsky na procházku, dali jim 
nějaký pamlsek a snad jim zpříjemnili čekání na novou rodinu.

Celý den hodnotím kladně, ale věřím, že nebýt té zimy, bylo by to ještě lepší.
Stella Viková, žákyně 9. A, ZŠ Hradební Broumov

Chválíme farmu 
Wenet z Velké Vsi

Každoročně se na oslavách Tří králů po-
dílí farma Wenet z Broumova, Velké Vsi, kte-
rá na oslavy na náměstí přiváží svá zvířata, 
aby tak obohatila program, který probíhá na 
pódiu před městským divadlem.

Dotváří tak pěknou atmosféru živého 
betléma na pódiu před divadlem. Bez náro-
ku na odměnu přivážejí tak mnohdy exotic-
ká zvířata z jejich chovu na farmě Wenet. 
Ani letos tomu nebyl jinak, objevila se zde 
zvířátka, která určitě potěšila nejen děti, ale 
i dospělé.

Touto cestou bychom chtěli poděkovat 
Martinovi Netíkovi a  Martinu Weberovi 
a jejich kolektivu, že i přes značnou zimu, 
mráz, který ten podvečer panoval, zvířátka 
dovezli.

Oslavy Tří králů se již v našem městě 
staly tradicí a právě i zvířátka kolem živého 
betléma k tomu nerozlučně patří.

Až budete mít někdy o víkendu čas, za-
jděte se do farmy Wener podívat se svými 
dětmi a vnoučaty. Uvidíte, jak se na naše 
malá „zoo“ opět rozrostla.            Petr Cirkl
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Vztah k divadlu 
začíná u nás

 
Pokud si myslíte, že navštěvovat dopole-

dní představení v Klicperově divadle je nuda, 
nebo dokonce otrava, že by vám tam chyběla 
akce, že to vlastně není projekt, takže ztráta 
času……hluboce se mýlíte…

Sníh na silnici, prudký vítr, kolony aut 
- dojeli jsme jen tak tak, ale na čas – dějství 
prvé

Divadlo plné pubertálních diváků (z 
nichž někteří opravdu chudí duchem), poté 
výborná hradecká úprava Erbenovy Kytice - 
dějství druhé

Sníh na silnici, prudký vítr, hustá dopra-
va na cestě zpátky – dějství třetí

To všechno zvládli primáni a několik 
sekundánů bravurně, byli skvělí – elegantní, 
milí, způsobní, kultivovaní. Vyrůstá z nich 
další nadějná divadelní generace, jakých 
naší školou prošlo už několik, a vím, že bez 
divadla už si svůj život neumí představit. Je 
pěkné vědět, že vztah k němu si založili prá-
vě na broumovském gymnáziu.

Musíme poděkovat panu řidiči Milanu 
Plnému za bezpečnou a jistou jízdu v nepří-
jemném provozu.                        ŠáRa a JISm

Dějepisná olympiáda: 
Tři terciánky 
postoupily do 

okresního kola
 
V okresním kole nás budou reprezento-

vat Aneta Valentová, Nicola Sidney a Klára 
Jandová, všechny z tercie.

V okresním kole, které proběhne v Ná-
chodě, budeme mít plné zastoupení. Do 
okresního kola postupoval vždy automatic-
ky vítěz školního kola, a dále maximálně dal-
ší dva z každé školy za předpokladu, že do-
sáhli minimálně 38 bodů a více. Naše škola 
bude mít jako jedna z mála plné zastoupení 
tří maximálně možných účastníků. Do limi-
tu 38 bodů by se vešli tři další studenti, kte-
ří byli lepší než řada postupujících z jiných 
škol. Držme našim terciánkám v okresním 
klání palce.                                                       (mk)

 

Excelentní výsledky 
v angličtině

 
Soutěže Angličtinář roku 2016 se zú-

častnilo 15 107 studentů z 28 zemí světa. Z 
našeho gymnázia otestovalo svoje znalosti 
35 studentů a nejlépe dopadl Pavel Plšek ze 
sexty, který získal 114,5 bodů z možných 
124 a skončil na 204.místě v rámci EU a 514.
na světě. Druhý nejlepší od nás byl David 
Švorčík ze 4.A a třetí Jan Pipota z 8.V.

Jen pro zajímavost, soutěž vyhrál český 
student se ztrátou 0,5 bodu. Vyhrál 2 týden-
ní kurz angličtiny v Kanadě, a to je dobrá 
motivace do dalších ročníků, že?

Děkuji všem studentům za účast a Pav-
lovi blahopřeji ke krásnému umístění. Jsem 
ráda, že na naší škole „roste“ tolik šikovných 
lidí.                                                                                    JS

  
Na konci roku vybojoval oktaván Jan Pipota (Pipous 3k) v dresu týmu eSuba.INTEL na 

Mistrovství České republiky v počítačových hrách ve hře League of Legends výborné 2.mís-
to. Mistrovství repubiky sledovala v areálu Veletrhů Brno několik tisíc diváků. Jan Pipota 
patří k absolutní české špičce v počítačových hrách.

Myslím si, že by se měl dočkat i ocenění Nadačního fondu Gymnázia Broumov. Počíta-
čová hra, ve které Jan Pipota soutěží, je hrána několika miliony hráčů v celém světě. Tříbí 
logické myšlení, učí pohotovosti v rozhodování, strategickému myšlení, rozvíjí kreativitu, 
tedy vlastnosti, které jsou v každém náročnějším zaměstnání potřeba. (mk)

Gymnazista Jan Pipota mezi nejlepšími hráči v republice
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Lyžák
Přírodní sníh, azurové nebe, téměř 

prázdné sjezdovky (např. Smrk zcela pro 
nás), velmi příjemné ubytování na chatě 
Viktorka a výborné kulinářské umění pana 
kuchaře. Takto vypadal náš předvánoční ly-
žařský týden v Peci pod Sněžkou. Děti byly 
skvělé, absolutně bezproblémové a nadšené 
pro lyžování, snowboarding i všechny další 
připravené aktivity. Všichni nelyžaři se lyžo-
vat naučili a ostatní pilovali styl - účel tedy 
splněn. Jsme rádi, že se týden na horách stal 
na naší škole tradicí.

Mimochodem ještě 27.1. si jednodenním 
lyžováním v Peci lyžařskou pohodu zopaku-
jeme.

Za všechny účastníky V. Valešová

Prosinec 
na ZŠ Kladská 164
K nejkrásnějším měsícům na škole patří 

prosinec. Celá škola se přestrojí do vánoční-
ho šatu, na chodbách a ve třídách se rozezní 
vánoční písničky a koledy. Na každém kroku 
na nás dýchne krásná vánoční atmosféra. 
Žáci počítají dny do Štědrého dne, vyrábějí 
adventní věnce, vánoční dárečky pro své nej-
bližší, kamarády, tentokráte i pro seniory do 
domova důchodců. Velký ohlas měl i vánoční 
stánkový prodej. Krásná byla i malá vánoční 
výstavka v aule školy.

K dalším již tradičním akcím patří pe-
čení vánočního cukroví, perníčků, zdo-
bení vánočních stromečků ručně zhoto-
venými ozdobami a řetězy. Někteří žáci si 
dokonce připravili štědrovečerní večeři – kapr  
s bramborovým salátem.

V měsíci prosinec žáci stihli nacvičit i ně-
kolik kulturních vystoupení – k Mikuláši, sv. 
Lucii a Třem králům. Poslední den v každé 
třídě probíhala vánoční besídka.

Vánoce jsou nejkrásnější svátky v roce, 
pomáhají u nás na škole vytvářet a upevňo-
vat přátelské vztahy mezi žáky, učiteli a za-
městnanci školy.

Žáci pěveckého 
oddělení ZUŠ Broumov 
budou bojovat o postup 

v soutěži Karlovarský 
skřivánek

Ve čtvrtek 12. ledna v Základní umělec-
ké škole v Broumově proběhlo školní kolo 
soutěže Karlovarský skřivánek, kterého se 
účastnilo 18 žáků z pěveckého oddělení hu-
debního oboru.

Reakce na článek 
pana Otteho s 

názvem „Komu vadily 
tapisérie?“ v lednovém 
vydání Broumovských 

novin
Vážený pane Otte,
děkuji Vám za podnět k vyjádření ohled-

ně odinstalovaných tapisérií umístěných  
v kulturním domě Střelnice.

S ohledem na jejich údržbu byly tyto 
tkaniny na odborném čištění, k jejich navrá-
cení do předsálí kulturního domu tedy opět 
v blízké budoucnosti dojde. I dřevěný reliéf 
historického Broumova je stále v prostorách 
kulturního domu umístěn.

Doufám, že je mé vyjádření dostačující. 
Pokud máte ještě nějaké dotazy, neváhejte 
mne kontaktovat, a to prostřednictvím pí-
semné korespondence nebo osobně přímo  
v kanceláři Informačního centra Broumov-
ska na Mírovém náměstí. Rádi zde přijmeme 
i jakékoliv další náměty a tipy.

S přátelským pozdravem
Bc. Lucie Lesáková
Město Broumov
Vedoucí org. složky Kultura 
i infocentrum
+420 491 524 168

Z činnosti 
Policie ČR
• Muž ukradl kamarádovi na návštěvě 

mobilní telefon. 
• Krádež zboží v prodejně bude hodnoce-

na jako trestný čin, protože muž, který kra-
dl, se podobných činů dopustil i v minulých 
létech. 

• Škody po vloupání a odcizení drobných 
věcí v zahradní chatce činí čtyři tisíce korun. 

• Policie šetří vloupání do domu, odcizen 
byl televizor a další věci. 

•  Ostrahou prodejny byla přistižena 
žena při krádeži. Protože byla v minulosti za 
podobné činy již odsouzena, jedná se o trest-
ný čin. 

• Zloději, který rozbil okno chatky, se dál 
nepodařilo vniknout.

• Neznámý pachatel vykopl zadní světlo 
zaparkovaného auta. 

• Muž, který rozřízl reklamu na plátně, 
způsobil majiteli škodu sedm tisíc korun. 

• V Broumově byly posprejovány dva 
domy. Vzhledem k rozsahu poškození se jed-
ná o trestný čin. 

• Řeší se případ, kdy mladík vulgárně 
urážel účastníky internetové diskuse. 

• Případ firmy, která poskytovala pod-
vodné půjčky, bude řešen v sídle této insti-
tuce.

 • Opět se vyskytly případy nedodání 
zboží objednaného po internetu a nevrácení 
peněz.

• Nejčastější byly zásahy proti slovním 
potyčkám a fyzickému napadání: Spor dvou 
mužů skončil údery pěstí a roztrženou bun-
dou. 

• Další dva muži se po slovní hádce na-
padli pěstmi a sražené brýle druhý muž 
úmyslně rozšlápl. 

• Muž a žena, kteří se slovně a fyzicky na-
padali, měli v krvi dvě promile alkoholu.

• Dvakráte dodala policie do výkonu 
trestu muže, kteří nenastoupili do vězení.

• Pes, který se majiteli vytrhl z vodítka, 
pokousal kolem jdoucího mladíka. 

• Řešil se spor dvou manželů v rozvodo-
vém řízení o majetek. Muž si odnesl více, než 
na co měl nárok.

• Dva otcové opět neplatili výživné na 
svoje děti.

Za informace děkujeme 
komisaři Slišovi, Dis

Do krajského kola, které proběhne  
9. února v Polici nad Metují, postoupilo 
šest žáků učitelek Romany Roškové a Kláry 
Nentvichové.

V kategorii nejmladších bude o postup 
do celostátního kola bojovat Johana Jirma-
nová a Tomáš Čejka, v kategorii klasický 
zpěv Eliška Kollertová a Adam Osoba a v 
kategorii populární zpěv Matyáš Machek  
a Szymon Majkrzak.

Celostátní kolo soutěže Karlovarský 
skřivánek, které každoročně vyhlašuje Me-
zinárodní pěvecké centrum A. Dvořáka  
z Karlových Varů, se uskuteční ve dnech 20. 
až 22. března.

Do tohoto celostátního kola se pouze 
jedinkrát podařilo probojovat žákyni ZUŠ 
Broumov Barboře Hovorkové. Letošním 
reprezentantům tedy přejeme, aby byli ales-
poň stejně úspěšní.

Hajnová Vladislava
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Broumovský hudební večer nabídne koncert 
broumovských osobností

7. února od 19 hodin se v sále Dřevník broumovského kláštera 
uskuteční Broumovský hudební večer, který nabídne koncert vo-
kálně instrumentálního souboru Victoria Ensemble s repertoárem 
Antonína Celestýna Mentzela, broumovského skladatele a kantora. 
Jeho osobnosti se jako první věnovala ve své diplomové práci Vik-
torie Dugranpere, umělecká vedoucí souboru Victoria Ensemble. 
Ze všech dochovaných Mentzelových skladeb vytvořila edice a sou-
bor následně uvedl tyto skladby jako novodobou premiéru. Victoria 
Ensemble znovu přednese výběr z Mentzelových skladeb přímo  
v broumovském klášteře. Jedna dodatečně objevená skladba zde za-
zní vůbec poprvé.

Součástí večera bude křest nového dvou CD Braniborské kon-
certy J. S. Bacha. Jde o unikátní historickou nahrávku z kraje pa-
desátých let, pořízenou ve Vídni, na níž se objevují osobnosti, které 
byly pro další vývoj autentické interpretace staré hudby naprosto 
zásadní: Gustav Leonhardt, Nikolaus Harnoncourt a další. Koncert 
diriguje broumovský rodák Josef Mertin, který působil ve Vídni. Učil 
výše zmíněné i další kapacity a byl jedním z prvních, kdo probojová-
val myšlenku interpretace staré hudby na historické nástroje a podle 
dobových pramenů.

Během večera také vystoupí konzervatoristé, kteří pocházejí 
z Broumovska: Zuzana Rainová, Jakub Jirásek a Iva Hlaváčková. 
Vstupné je 250 Kč na místě, 190 Kč v předprodeji, 150 Kč v před-
prodeji pro členy klubu ArtCafé, Univerzity třetího věku, studenty  
a ZUŠ. Předprodej vstupenek probíhá v klášterním Café Dientzen-
hofer nebo online na webu www.klasterbroumov.cz, v kalendáři 
akcí.

Do kláštera vloni zavítalo šedesát tisíc 
návštěvníků

Do kláštera si v roce 2016 našlo cestu přes šedesát tisíc lidí z Čes-
ké republiky i ze zahraničí - prohlídkovými okruhy prošlo na čtyřicet 
tisíc lidí, kulturně-vzdělávacích akcí se zúčastnilo přes dvacet tisíc 
lidí. Byla tak udržena úroveň roku 2015, který byl výjimečný pro zá-
jem vyvolaný otevřením revitalizované části objektu.

Oživování města a regionu
Revitalizace kláštera, rozvoj Vzdělávacího a kulturního centra, 

ale zároveň i oživování města a regionu jako takového jsou úkoly, 
které stojí před managementem sídlícím v národní kulturní památce 
klášter Broumov. Strategie celoroční přístupnosti kláštera s sebou 
nese vysoké provozní náklady. Letní kvalitní údržba areálu i zimní 

Z broumovského kláštera
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provoz vyžadují kapacity, na které příspěvky podporovatelů nestačí. 
Proto je potěšitelné, že klášter v roce 2016 udržel rekordní návštěv-
nost z předchozího roku - umožňuje to významně přispívat finančně 
na provoz kláštera, a tím vytvářet prostor pro jeho kulturní a vzdělá-
vací aktivity v celoročním režimu.

„Návštěvnost byla jako každoročně nejvyšší v letních měsících, 
především v srpnu. Klášter však nabízí inspirativní zázemí během 
celého roku. Návštěvníky v zimních měsících překvapuje, že jsme 
schopni udržovat komfortní teplotu a kvalitu služeb. A upřímně let-
ní výlet do skal je sice velký zážitek, ale osiřelá skalní města v zimě 
jsou jedinečná a stejně tak třeba i sněhem pokrytá, a o to tišší a tedy 
kontemplativní je klášterní zahrada,“ uvedl zakladatel Vzdělávacího 
a kulturního centra Klášter Broumov Jan Školník.

Rozmanitý program
Nejnavštěvovanějšími akcemi loňského roku byly tradiční ad-

ventní a velikonoční trhy, oblíbená letní ochutnávka vín Vinum et 
Cetera, dvakrát vyprodaný sál Dřevníku při letních reprízách hu-
debně-divadelního představení HRA-NIC-e nebo koncert v klášteře 
sídlícího festivalu Za poklady Broumovska.

Potěšitelná byla i návštěvnost Galerie Dům, prezentující sou-
časné umění, a především stále se rozvíjející program klubu přátel 
umění ArtCafé, který nabízí nejen hudební, ale i divadelní či literární 
zážitky. Prostory kláštera celoročně využívaly také firmy, školy či zá-
jmové organizace, které s sebou přinášejí nové impulsy pro rozvoj 
kláštera i města samotného – například dubnový plenér studentů 
fotografie pražské FAMU, jehož výsledkem pak byla zimní výstava 
Krajina děsná v širé pustině. V září si prostory kláštera přijel pro-
hlédnout také ministr kultury Daniel Herman a na návštěvu k nám 
zavítal také americký velvyslanec Andrew Schapiro.

Listování představilo v klášteře knihu 
Tomáše Poláčka STOP

Ve středu 18. ledna se v Kreslírně poprvé představil projekt herce 
Lukáše Hejlíka Listování. Pravidelný cyklus scénických čtení přivezl 
do Broumova knihu novináře Tomáše Poláčka STOP, která vyprá-
ví příběh jeho předloňského stopařského výletu přes Sibiř a Aljaš-
ku až do Ohňové země. Úryvky příběhů z knihy skvělým způsobem 
ztvárnili herci Alan Novotný a Gustav Hašek. Listování se pro velký 
úspěch do kláštera opět vrátí, snad během léta…

Broumovskou kopii Turínského plátna nyní 
vystavuje zámek Fryštát v Karviné

Vzácná kopie Turínského plátna, která je běžně součástí prohlíd-
kových okruhů broumovského kláštera, byla v polovině ledna zapůj-
čena na Ostravsko. Na čtyři měsíce se stane hlavním lákadlem nové 
výstavy na zámku Fryštát v Karviné. Plátno prošlo pro výstavu pro-
cesem restaurování, očištění a na jeho místě v klášteře v Broumově 
je nyní umístěna kopie.

„Zapůjčení není úplně jednoduchá procedura, ale Město Karvi-
ná splnilo všechny podmínky a jsme rádi, že jsme jim nakonec mohli 
vyjít vstříc, a věříme, že to návštěvníci zámku Fryštát ocení,“ uvedl 
k zápůjčce vzácného artefaktu správce broumovského kláštera Pře-
mysl Sochor.

Kromě samotného plátna boudou součástí výstavy také infor-
mační panely o plátně, o Broumově nebo o cestě Turínského plátna 
do broumovského kláštera. Výstava bude na zámku otevřena až do 
16. dubna. V dubnu se plátno vrátí zpět do Broumova.

Nevšední hudební zážitky v únorovém 
ArtCafé

1. února od 19 hodin vystoupí v klášterní Kreslírně mezinárodně 
obsazené Uvira/Bruno/Hafizi Trio. Skvělou hudební formaci založil 
mladý český pianista a skladatel Jan Uvira v roce 2015 v holandském 
Rotterdamu. Soubor hraje moderní jazz, především pianistovy au-
torské kompozice. Trio má za sebou řadu koncertů v Holandsku, 
nedávno odehrálo úspěšné turné po Bulharsku a po ukončení toho 
českého se chystá na koncertní trasu po zemích BeNeLuxu. Na kon-
ci února, 22. 2. od 19 hodin, pak do Kreslírny zavítá český hudební 

fenomén, violoncellové duo Tara Fuki, které za svou 
hudbu obdrželo dvě ocenění Anděl Akademie popu-
lární hudby v kategoriích Alternativní hudba-World 
music a Objev roku. Duo tvoří zpívající violoncellist-
ky Andrea Konstankiewicz-Nazir a Dorota Barová. 
Jejich hudba je naprosto svébytná, křehce dynamic-
ká a výrazově nesmírně bohatá - obohacená o otisky 
různých hudebních stylů s příchutí dálek. Od svého 
vzniku slaví Tara Fuki koncertní úspěchy po celé Ev-
ropě a Střední Americe. Vstupné na oba koncerty je 
190 Kč a 150 Kč pro členy klubu ArtCafé. Rezervace 
na emailu: jakub.sleis@broumovsko.cz.

Interaktivní prohlídky středověké 
klášterní písárny pro veřejnost

21. února, 10:00 / téma: Pergamen, Kniha 23. 
února, 15:00 / téma: Iluminace, písařská dílna

Přeneste se s námi do středověku… Zavítejte do 
skriptoria v revitalizovaných klášterních prostorách a vyzkoušejte 
se svými dětmi během hodinových interaktivních prohlídek psa-
ní husím brkem, broušení pergamenu, výrobu přírodních barev či 
vázání knih. Návštěvu prohlídek můžete věnovat svým nejbližším  
i formou dárkového poukazu. Vstupné: 150 Kč dospělí, 80 Kč senio-
ři, děti od 6 - 15 let a studenti, 40 Kč děti od 3 - 6 let, děti do 3 let zdar-
ma. Rodinné vstupné 380 Kč - 2 dospělí + 2-3 děti. Místa na prohlíd-
ce můžete rezervovat na emailu martina.junkova@broumovsko.cz.
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VIVIAN natočili klip 
v Prokopském údolí

Před dvěma lety zvítězila broumovská 
rocková skupina VIVIAN ve své kategorii ve 
vyhledávací soutěži Skutečná liga. Na jaře 
nahrála ve studiu singl Ztracený lásky, v létě 
pak k němu pořídila videoklip. Natočila ho v 
Prokopském údolí v Praze a děj skladby i kli-
pu vypráví o konci jednoho vztahu.

V prosinci vydali VIVIAN své první al-
bum. Jmenuje se Exponáty a jsou na něm 
písničky, které formace napsala v době od 
roku 2015, odkdy na scéně působí. Produ-
centem alba je Thom, zpěvák a kytarista 
skupiny IMODIUM.

VIVIAN za sebou mají letní koncerty 
na táborech, při nichž vyrážejí na tyto akce 
a hrají jejím účastníkům unplugged. Mají 
za sebou také několik vystoupení pro školy, 
na nichž podle vlastních slov získávají vždy 
nové fanoušky. Loni v létě hráli i na někte-
rých větších festivalech, například na Basin-
firefestu či Benátské! Absolvovali také řadu 
klubových koncertů.                 René Herzán

Zimní Bigboš
27.12.2016
Foto:  Jaroslav Winter

Vivian
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Broumovská Střelnice 
má za sebou skvělý 

koncert skupiny 
George & Beatovens

 24. ledna 2017, Broumov - KD Střelnice
V úterý 24. ledna se na sále Střelnice  

v Broumově uskutečnil skvělý koncert sku-
piny George & Beatovens se sólisty Karlem 
Kahovcem a Viktorem Sodomou. Koncert 
uspořádala org. složka Kultura a infocent-
rum.

Tato skupina je česká beatová a později 
rocková skupina, která vznikla v 60. letech, 
spojená je hlavně se jménem Petra Nováka. 
Kapela od svého založení několikrát zanikla 
a byla opět znovu obnovena a hraje dodnes.

Koncert, který byl určen především těm, 
kteří mají rádi oldies hudbu, byl zahájen 
jednou z nejoblíbenějších písniček skupiny 
„Svou lásku jsem rozdal“. Pokračovaly další 
jejich velké hity jako „Poprava blond holky“, 
„Snad jsem to zavinil já“. Karel Kahovec ve 
svém vystoupení nemohl opomenout svého 
největšího kamaráda – Petra Nováka, a tak 
nechyběla ani skladba „Povídej“ a „Hvězdič-
ko blýskavá“.

No a poté již zazněly jejich oblíbené 
rock ń ŕollové skladby – Blue Suede Shoes  
a další. Také nechyběly skladby, kdy ještě 
působili v legendární skupině MATADORS.

V repertoáru nemohly chybět skladby, 
které Karla Kahovce nejvíce proslavily, jako 
například „Modřínů háj“ a „Svou lásku jsem 
rozdal“. V první části byl také na podiu při-
vítán další sólista skupiny - Viktor Sodoma.  

Po kratičké přestávce skupina pokračo-
vala sólovým vystoupením Viktora Sodo-
my. Kdo by neznal jeho „Parní stroj“ nebo 
„Papouška kakadu“. Viktor Sodoma a Karel 
Kahovec také vzpomněli na první českoslo-
venský beatový festival a zazpívali skladu 
„Hush“ – skladbu, která se v té době stala 
velkým hitem i na zahraničních hitparádách.

Koncert by určitě nebyl úplný, kdyby ne-
zazněly další velké hity, které Karel Kahovec 
převzal od Petra Nováka – „Já budu chodit 
po špičkách“ a „Náhrobní kámen“.

Když se koncert chýlil ke konci, zazněla  
i dlouho očekávaná skladba „Paní v čer-
ném“. Na závěr pak skladby z repertoáru 
Paula McCartneyho „Long Tall Sally“. Jako 
přídavek, po dlouho trvajícím potlesku po-
sluchačů, byla skladba opět rock ń ŕollová 
„Tutti frutti“. Posluchači se se skupinou roz-
loučili ve stylu „Stand-up“ (ve stoje).

Po skončení koncertu jsem se měl mož-
nost při autogramiádě zeptat obou zpěváků, 
jak se jim v Broumově zpívalo a jaký mají do-
jem z dnešního koncertu:

Viktor Sodoma: „Publikum zde bylo 
úžasné, bylo velice pozorné, smálo se na nás. 
Když se hrálo něco takového houpavého, tak 
se skutečně pohupovalo do rytmu, připadali 
jsme si zde opravdu jako v ráji“.

Karel Kahovec: „Co řekl právě nyní Vik-
tor, platí i ode mne. Mne hlavně velmi doja-
lo to, že na konci koncertu všichni povstali  
a tleskali nám. To prostě hřeje u srdce. To je 
pro nás to největší ocenění. Asi se jim naše 
muzika líbila. Kdyby tomu tak nebylo, tak 
by asi odešli. Opakuji – publikum bylo úplně 
úžasné! Rádi se sem budeme vracet.“

Koncert se skutečně podařil a také účast 
na koncertu byla velmi slušná. Škoda, že ne-
přišli také trochu mladší posluchači, ale těm 
tato muzika nic moc neříká. Jsme rádi, že 
jsme si mohli poslechnout hudbu od 50. let 
do současnosti.

Díky za pěkný koncert také patří zvukaři 
a osvětlovači Zdeňkovi Hajpišlovi a Tomášo-
vi Cirklovi. Skupina si je skutečně pochva-
lovala. Poděkovaní patří všem, kteří zde ten 
večer působili.                                      Petr Cirkl

Foto: Michal Sedláček
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Divadelní inscenace 
Tolik hlav vyprodala 
broumovské divadlo
  17. ledna 2017, Broumov - Městské di-

vadlo
Divadelní inscenace Tolik hlav vyproda-

la broumovské divadlo. 
Lákadlem bylo herecké obsazení Jan Za-

dražil, Jan Dolanský, Zdena Hadrbolcová, 
Kristýna Leichtová a také rockový zpěvák 
Kamil Střihavka, jenž je autorem a režisé-
rem této divadelní hry. 

Ta pojednává o přátelství, zradě a o lásce 
k hudbě na přelomu 70. a 80. let v tehdejším 
Československu. Tříhodinový příběh se ode-
hrává v Praze v podkroví studentského bytu, 
kde žijí dva kamarádi, studenti, kteří si plně 
užívají studentského života. 

Jejich vášní je hudba, v bytě nechybí gra-
mofon se spoustou gramodesek a plakáty 
zpěváků zdobí zdi. 

Propracovaná hudební dramaturgie, 
kostýmy hlavních postav s „máničkami“ na 
hlavě vás pohltí a přenesou do doby existen-
ce Československa.                Jitka Exnerová

Sněhová peřina pokryla 
jeviště městského 

divadla s pohádkou 
Zimní příhody včelích 

medvídků
Sněhová peřina pokryla i jeviště měst-

ského divadla. Přihodilo se tak v sobotu 14. 
ledna, kdy do Broumova přijelo divadlo Kra-
pet, které vzniklo v Praze v roce 2006 a vě-
nuje se tvorbě činoherních představení pro 
děti. 

V jejich repertoáru se to zvířátky a pří-
rodou jenom hemží, například představení, 
které jste mohli již zhlédnout i v našem di-
vadle, Kocour Modroočko, Velryba Lízinka, 
Brouhádka a další. Tentokráte přijelo diva-
dlo s inscenací Zimní příhody včelích med-
vídků, a tak se stalo, že i jeviště pokryl sníh 
a příběh včelích medvídků, kteří se probudili 
uprostřed zimy, aby si přitopili, začíná…

Další pohádka je plánována na 4. února 
od 15 hod. v městském divadle. Divadelní 
spolek Skály Teplice nad Metují obnovil svo-
ji činnost a vezme nás s sebou do pohádky  
O kováři a čertím ženění.

Jitka Exnerová
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Listování 
v polických kronikách

Publikaci s tímto názvem vydalo v roce 
2015 město Police nad Metují. Výňatky z  po-
lických kronik vybral a poznámkami opatřil 
nedávno zemřelý Miroslav Pichl. Z rukopisů 
polických lidových kronikářů z 19. a ze začát-
ku 20. století jsou to v tomto rozsahu první pu-
blikované texty.  Při tom se jedná o  jedinečnou 
záležitost, podobnou kronikářskou tradicí se 
může pyšnit málokteré město v blízkém i vzdá-
lenějším okolí. 

Autorem nejstarších zápisů je Jan Lege 
(1777 - 1859), polický koželuh. V jednom ob-
sáhlém, dnes již obtížně čitelném rukopisu za-
znamenal nejen současné události, ale přepsal 
i výtahy starších městských písemností.

Podstatná část vybraných textů je dílem  
Josefa Brandejse (1844 - 1922), soustružníka 
dřeva, který se celý život se zabýval polickou 
historií, v mnoha dílech své kroniky zazna-
menával a komentoval vzpomínky pamětníků  
a různé události ze života městečka. 

Z nové doby jsou přetištěny  vybrané texty 
dlouholetého obecního kronikáře Stanislava 
Šrůtka (1873-1958), doplněné zápisy ze škol-
ních kronik, které pořídili učitelé Josef Sova 
(1860 – 1954) a Karel Baudyš (1908- 1999).

Ke kronikářským záznamům je připojen 
stručný přehled polické historie z pera vý-
znamného historika Václava Vladivoje Tomka.

Uvádím několik  úryvků z Brandejsova 
rukopisu, které popisují národnostní poměry 
na broumovském politickém okrese na začát-
ku 20. století. Představují původní pohledy 
prostého českého člověka na vývoj, který vedl 
ke katastrofě 1. světové války a k pádu mo-
narchie.  Přesvědčivě popisují i neštěstí, které 
postihlo velkou část rodin během války „za 
císaře pána“. Toho císaře,  o jehož rehabilitaci  
v současné    době   tak     usilují  stoupenci    mo-
narchie  a nepřátelé české státnosti:  

(1909)
„Tohoto roku Němci vedli veliký bojkot 

národní v Čechách v obchodě, aby totiž niče-
hož Němci od Čechů nekupovali a neodebí-
rali, aby se též z obchodního styku od Čechů 
vyloučili. Všemožně vyzývali německé obyva-
tele ve zdejší krajině, aby zvláště Broumovští, 
Tepličtí, Stárkovští vystříhali se do Police od 
Čechů co kupovati a pakli někdy kdo se přece 
na výroční trh do Police odvážil jíti, tak tu na 
cestách stáli mnozí Němci a střežíce jdoucí 
do Police, navracovali je muži ti, aby do Police 
nechodili, jim bránili a zakazovali, a aby si oni 
co potřebují od svých lidí jenom nakupovávali 
v Broumově, v Teplicích atd. Tímto počínáním 
Němců se příchod do Police, jenž od pradáv-
na zvyklí byli a obyčejem bylo o výročním trhu 

polickém i ve středu na týdenní trh do cho-
dili, se mnoho zmenšil a obchodníci, malo-
živnostníci tím moc utrpěli. Také i bránili  
a zakazovali Polickým a jiným Čechům 
živnostníkům trhy a poutě na Broumov-
sku navštěvovati. 

(...)  V Martínkovicích o pouti žá-
dali a museli i také platiti 3 koruny z 
místa a l korunu do obecní pokladny 
chudinské. V Ruppersdorfě (Ruprech-
ticích) Šubíř, Horák a Kleiner řemenář 
museli se vyložiti mimo obec odděle-
ně na okresní silnici, neb nebylo jim 
popřáno mezi Němci Broumovskými  
a Teplickými státi a byli tam schválně c. 
k. četníci z Broumova vysláni, aby stře-
žili, aby se nestaly pračky a nepokoje  
a hádky mezi obouma národy sousedícími  
a pod jedním c. k. hejtmanstvím společně 
žijícími, společně stejně c. k. daně platícími.  
Z toho povstal i několikaměsíční soudní 
protest, který byl v Praze projednán“.

(1909)
„Toho času trvala i nadále větší a vět-

ší jazyková třenice obou národů v celém 
království českém a pronesena jsou od 
Němců taková slova, že oni nepřestanou 
v Čechách v národním zápasu bojovati, 
dokud se jedna národnost nezničí v zemi 
české. Němci v Čechách podporováni 
jsou z německé říše. Proto tím nastal i ten 
existenční boj obchodní, hlavně u nás při 
hranicích prusko-slezských těsně spolu-
žijících Němců Trutnovských, Teplických  
a Stárkovských. Až do roku 1870 byla ještě 
dobrá shoda s námi i s nimi, když němeč-
tí pláteničtí velkokupci přijížděli z Brou-
movska, Trutnovska a Teplicka za obcho-
dem svým do Police na každý týdenní trh 
ve středu, aby od českých rodin tu zhotove-
né tkaniny přijímali a z nich dobrý výtěžek  
a užitek mívali, k čemuž jim občané poličtí 
za velmi levné ceny místa ve svých domech 
pronajímali a jim ve všem ochotni byli až 
oni značně se zámožnili a ze základu české 
práce a pilnosti až se z nich stali milioná-
ři“.

 (1914)
„Byl též jeden mladý muž, pěkovské-

ho hostinského Linharta syn, pro jakém-
si slova vyřknutí proti válce od jednoho 
hutbergského (z Honů) člověka Lorence 
zrazen a odevzdán k vojenskému soudu do 
Litoměřic a tam odsouzen na dva roky do 
vězení. Před německým člověkem nebylo 
radno jakési hovory míti a před ním co jed-
nati, tím méně s takovým člověkem osob-
ně mluviti, neboť číhali u Čecha na každé 
slovo jako kočka, když číhá na myš, aby ji 
chytila. V ten čas byli Němci na Češi v naší 
krajině velice nepřátelský, oni vyhrožovali 
již také napřed, jak se s Čechy povede po 
této válce, že školy a všechno bude němec-

ké a Češi se budou muset poněmčit a česky 
nemluvit, každý mizera si dovolil tak jednati 
proti Čechům...“

(1918)
„V broumovském barákovém táboru byl 

po italské ofenzívě dne 24. června hrozný la-
zaret s asi 15.000 raněnými vojíny umístěn.

Jezdilo se s nimi z italského bojiště po 
mnoha městech Uher, Polska, Krakova  
a Čech, Plzně a nikde je nemohli pro těsnost 
přijmout, vše bylo již plné v lazaretech. Do 
3. července přibylo 8 dlouhých železničních 
vlaků, chuďasi zranění vojíni byli bez obvazu 
vezeni po 6 dnů z Itálie od Piavy řeky až do 
táboru broumovského, krev ze železničních 
vozů tekla z ran nohou, rukou, z hlavy, pr-
sou. Každého dne jich mnoho umřelo, a když 
byli z nádraží v automobilech do lazaretu  
s velikými bolestnými nářky a sténáním na 
místo dopraveni, mnohé rány již plné červů 
se nacházely, a tamto ani dostatek léků ne-
bylo, nohy a ruce a mnohé jiné oudy byly jim 
odnímány zaživa neuspalé, neb neměli léka-
ři po ruce uspávacích léků. Takové množství 
údů od těch vojínů bylo odřezáno, že jich plné 
koše se do hrobu odnášely ku zakopání. Lé-
kařská činnost tu byla jako řeznická živnost, 
ono nebylo léků ani obvazů dostatek pro ty 
ubožáci zmrzačené. Lidé nad tím s ouzkostí 
a lítostí žasnuli.“

(1920)
„V těchto uplynulých šesti válečných le-

tech nejlépe se dařilo agrárníkům. Ti, kteří 
měli živnosti zadlužené tisíci, kteří se jen 
taktak v jejich majetku před válkou drželi 
vlastníky, tak tu sobě oni za světové války si 
všecky dluhy vyplatili a ještě si mnoho tisíců 
jmění nastřádali. Na Broumovsku obzvláště 
rolnici v Grossdorfu (Velké Vsi), Ottendorfu 
(Otovicích), v Božanově mnoho zbohatili, 
tak že se tam stali milionáři, protože své vý-
robky z hospodářství velmi draze prodávali  
a ještě dále prodávají. Čím výnosnější hos-
podářství, tím více jmění jim přibývalo na 
statku. 

Toho času za světové války bylo mno-
ho keťasů, lichvářů, že výrobky tu hospo-
dářské všeho druhu skupovávali a na úkor 
chudému nemajetnému obecenstvu před-
řazovali, přepláceli, takže bylo nemožno 
co jemu koupiti. Hospodáři a hospodyně  
i raději zapírali mléko, máslo, tvaroh, vejce 
atd. potřebným, i dosti starým lidem hlado-
vícím a propouštěli je prázdné opět domů, 
třeba i jednu hodinu ze vzdálené obce od své 
domácnosti, byť by to i samou cenou jako ti 
překupníci slibovali zaplatiti. Snad se styděli 
za ty vysoké ceny. Tito keťasové skupovávali 
tyto výrobky a odváželi je neb posílali je poš-
tou do jiných větších měst Prahy, do Liberce 
apod. na kterých sobě ještě značných peněz 
vydělali a tak s tím pod rukou lichvařili.“
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V listopadu minulého roku se uskutečnil 
slavností koncert u příležitosti 45. výročí 
založení pěveckého sboru Stěnavan. Zjistil 
jsem, že v současném pěveckém sboru jste 
nejstarším členem. Můžete mi něco říci  
o historii sboru?

Z těch 45 let Stěnavanu jsem s ním zpíval 
44 let, od roku 1972.  Když jsem se dozvě-
děl, že začal fungovat tento sbor, tak jsem 
přijal jejich nabídku, zvláště, když tam byli 
lidé, které jsem znal. Před tím jsem již zpíval  
v několika sborech. Tak jsem se tam skuteč-
ně rád přihlásil a do dnešních dnů jsem tam 
trvale, mimo nemocí, které mne postihly.

Sbor vznikl v roce 1971 a já jsem začal  
o rok později. Vedoucím sboru byl od začát-
ku pan Josef Vlášek. A jak vlastně vznikl sbor 
Stěnavan? V Broumově se natáčel film,  už si 
ale nepamatuji, jak se jmenoval, ale jak jsem 
slyšel byl tady u toho herec Holý, kterého 
většina starších lidí zná. Režisér filmu pro-
stě pro svůj film potřeboval vesnický sbor, 
kterému dal jméno Kokrhel. Sehnal nějaké 
lidí z bývalého divadelního sboru, mohu na-
příklad jmenovat pan Stýbla, paní Vilišovou, 
paní Hrábkovou, paní Herzánovou, pana 
Přenosila.  Na klavír hrál pan Vaňous, kte-
rý byl korepetitorem po celou dobu, co tady 
žil. První píseň vybral a nacvičil pan Vlašek, 
který v tom roce nastoupil jako ředitel hu-

dební školy. Pan Holý navrhl, aby se soubor 
jmenoval podle naší krásné řeky Stěnavy – 
Stěnavan.

Sbor se scházel nejprve na Staré radnici, 
hodně jsme zpívali v bývalé kavárně Herzog, 
kde později působila Lidová škola umění. 
Ještě později jsme začali zpíval v budově v 
Kopečku, kde je nyní základní umělecká 
škola.

Mezi muži v souboru byl i malíř Vašek 
Šafář, který zpíval bas. Někdy nám svým 
hřmotným hlasem překážel, ale zpíval rád. V 
té době nás zpívalo kolem dvaceti.

V souboru byli výborní zpěváci – napří-
klad manželé Řezníčkovi, pan Straka, který 
nám celá léta, co byl v Broumově, přepisoval 
pro všechny hlasy noty, Nedovedete si před-
stavit ten jeho krasopis. Do dneška mám 
ty kopie, ty když ještě dnes někomu ukážu, 
všichni jeho rukopis obdivují. V devadesá-
ti letech se přestěhoval k synovi do Hradce 
Králové.

Později to již bylo snadnější – začaly roz-
množovací, kopírovací stroje. Do té doby i já 
jsem si musel některé skladby ručně opsat.

Myslím, si že by to jako úvod k našemu 
vyprávění mohlo stačit. Určitě se k tomu 
vašemu vyprávění ještě vrátíme v příštích 
číslech Broumovských novin. Že váš rozho-
vor nahrajeme někde, kde bude pro to trochu 

Rozhovor s nejstarším zpěvákem pěveckého 
sboru Stěnavan  panem Antonínem Ježdíkem

větší klid. Dnes nám to tady ruší vaši kole-
gové, kteří v předsálí hrají na harmoniku a 
zpívají.

Snad ještě něco k našemu bývalému 
sbormistrovi, panu Vláškovi: On měl velmi 
dobrou spolupráci i s ostatními pěveckými 
sbory na Broumovsku a Náchodsku. Po roce 
1969 spolupracoval například s náchod-
ským sborem,  dále hronovským sborem, 
sbory z Jaroměře, České Skalice a Červené-
ho Kostelce. Dali jsme se dohromady, zpívali 
jsme všechno možné, museli jsme někdy bo-
hužel zpívat i ty vlastenecké písně, ale i ruské 
písně.

Některé jsme rádi zpívali, některé ne, 
některým jsme se smáli. První písnička, kte-
rou pan Vlašek přinesl ze sboru, byla písnič-
ka „Jaroměř je pěkné město“. Byl to taková 
sbírka humorných písní, a tím se začalo. 
A když jsme se rozezpívávali, byl písnička 
„Andulka spí, Jeniček s ní“. První, co bylo už 
v Broumově v roce 1973, byl velký monstr- 
koncert na Střelnici. Mnozí pamětníci si to 
budou pamatovat, byl to koncert všech těch 
sborů, které jsem jmenoval, Bylo to úžasné 
– Střelnice byla nabita lidmi, byli tam sta-
ří dirigenti. V té době jsme měli speciálně 
s českoskalickým sborem takovou dobrou 
spolupráci. Scházeli jsme se také na chatě na 
Janovičkách, kde jsme nejen zpívali, ale také 
se hrál volejbal. Bylo to prostě krásné.

Pane Ježdíku, děkuji Vám za Vaše vzpo-
mínky a přeji Vám hodně zdraví a aby Vám 
to ještě dlouho zpívalo.                         Petr Cirkl

Zemřel ing. Ilja Žegarac 
ze Srbska
V sobotu 7. ledna tohoto roku zemřel po krátké ne-

moci náš dlouholetý čtenář Broumovských novin a vel-
ký přítel naší republiky.

Pan Žegarac byl majitelem firmy BANEX , export-
-import ve městě Stari Banovci u Bělehradu. Řadu let 
obchodoval s a.s. VEBA Broumov. Nakupoval jejich 
zboží a také do této firmy dodával hotové zboží – pro-
šívané deky, polštáře a polštářky, které se prodávají  
v jejich firemních prodejnách.

Řadu let pečoval o kamenný památník z 1. světové 
války na vojenském hřbitově v Martínkovicích, kde byli 
pohřbení srbští vojáci. Na žádné návštěvě Broumova 
neopomněl tento památník navštívit, přinést květiny  
a zapálit svíčky.

Byl pravidelným čtenářem našich novin. Perfektně 
ovládal češtinu, kterou se na učil v bývalém Českoslo-
vensku, kde řadu let pracoval na obchodních zastoupe-
ních jugoslávských firem v Praze. Češtinu také velmi 
dobře ovládá jeho vnuk – Rasko, který je spolumajite-
lem firmy. I on se také stará o památník v Martínkovi-
cích.

V letošním roce v říjnu by se pan Ilja Žegarac dožil 
90 let. Kdo jsme ho zde znali, budeme na něho s láskou 
vzpomínat. Čest jeho památce!                           Petr Cirkl
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Jak je to se 
znovuotevřením dolů 

v Nowé Rudě
Z noworudských novin jsme 
se dozvěděli tuto informaci:

„Australská společnost, která chce vy-
budovat důl v Nowé Rudě, neplatí za vrtání. 
Dodavatel znervózněl a pozdržel své práce.

Již několik měsíců chybí platby za vrta-
cí práce firmy společnosti BALAMA. Tato 
společnost je nucena přestat pracovat na 
geologickém vrtu umístěném u Nowé Rudy, 
informoval Czeslaw Sypki ze Slezské vrtací 
společnosti. Otvor dosáhl 121,8 m hloubky 
a zůstává zaslepen.

Je to konec snu o vybudování dolu  
v Nowé Rudě? Problém placení se dotýká 
doposud jedné skupiny společnosti Balma-
ra, podle které dodavatel realizoval vrtání  
i v jiných regionech Polska.

Z neoficiálních informací vyplývá, že 
v krátké době se budou proplácet následné 
faktury za akci v Nowé Rudě.

Co se ukazuje? Už po několik let Andrzej 
Zibrow reprezentuje Australany. Co měsíc 
jsou rozněcovány naděje obyvatel Nowé 
Rudy na obnovení hornické tradice v regio-
nu Nowá Ruda. Doly kolem Nové Rudy by se 
měly otevřít nejpozději do 5 let, řekl Zibrow 
v listopadu roku 2013. Přibližně za 4 roky  
se otevře důl, přesvědčoval v květnu 2014,  
a přibližně do 2 let by zde měl vzniknout 
nový důl..

Termín otevření dolů se posouvá, ale 
zároveň se začíná s přípravnými pracemi,  
s určováním (rozbory) složení uhlí. 

Zatím nemůžeme blíže komentovat sou-
časnou situaci, informoval Krysztof Czajka, 
mluvčí starosty. 30. listopadu se uskuteč-
nilo jednání starosty Tomasze Kilińského 
s generálním ředitelem Coal Holding Sp.  
z kapitálové skupiny Balmara Resource Li-
mited – (Balma Zdroje, s.r.o.) Andrzejem 
Zibrowem, a to je podstatné.

Pan Zibrow ujišťuje, že všechno je  
v pořádku. Nechce dále komentovat tento 
případ. Nejsou v prodlení s platbou, nemají 
žádné finanční problémy. Nechtějí vycouvat 
z této investice. U nich je vše v pořádku, za-
přísahá se pan Zibrow.“

Přejeme našim polským sousedům, 
aby vše dobře dopadlo a aby skutečně došlo  
k znovuotevření dolů v Nowé Rudě, které by 
tomuto městu přineslo nové pracovní příle-
žitosti. Obnovila by se tak tradice hornictví 
v tomto regionu.                                    Petr Cirkl

Tak trochu (ne)tradiční PSOzvánka
Dušičky. Svatý Mikuláš. Vánoce. Silvestr. Nový rok. Tři králové. Novoroční koncert PSO. 

Zdánlivě nesmyslné spojení? Ale kdeže. Společný znak = TRADICE.  Že se uvedené svátky 
úspěšně slaví po celém světě prakticky několik staletí a nějaký koncert se jim nemůže rovnat? 
Opak je pravdou. Novoroční koncert Police Symphony Orchestra můžeme již po 6 letech 
také považovat za tradiční akci, alespoň v našem kraji. Dva lednové vyprodané koncerty na 
domácí scéně v Polici nad Metují budiž toho důkazem. Spokojenost naprosto plného Koláro-
va divadla i samotného orchestru jakbysmet.

Leden je však již minulostí - nyní přišel čas nejkratšího měsíce v roce. Ač nejkratší, roz-
hodně ne nejnudnější. Co se tedy v únoru chystá? Možná byste to nečekali! Tradiční „Zimní 
koncert PSO“ v Červeném Kostelci. A kde? Tradičně v Divadle J. K. Tyla v neděli 12. února 
2017 od 16:30. Vezměte své dětičky, babičky i dědečky a přijďte si poslechnout náš nový re-
pertoár obsahující mix filmové, klasické i popové hudby. Ukažte nám, že tyto tradiční kon-
certy mají smysl a že si je užíváte minimálně stejně jako my!

Rozjíždíme ještě další tradici - vidět a hlavně slyšet nás bude v sobotu 4. března 2017 od 
19:00 v nedalekém Trutnově, kde po roce znovu rozezníme tamní UFFO. Další informace o 
nás tradičně najdete na našich webových nebo facebookových stránkách. Chcete-li si s námi 
krátit i všední dny, nezapomeňte se připojit na YouTube kanál nebo sledovat náš Instagram.

Závěrem už jen tradiční poděkování za Vaši přízeň.  Těšíme se na Vás!
Vaše PSO

 
Školení řidičů - amatérů
Automotoklub Broumov opět pořádá  pravidelné školení řidičů – 
amatérů.  Školení proběhne ve dvou termínech, a to v úterý 28. února 
a úterý 7. března 2017, vždy v čase od 17 do 19 hodin.   
Cena školného bude činit 30,- Kč.

Náplní letošního školení bude především:

- nové povinnosti řidiče v zimě - nové povinnosti  řidiče k cyklistům
- pravidla řešení přestupků - zásady bodového  hodnocení
- zastavování a kontrola vozidel - zadržení  řidičského průkazu
- kontrola technického stavu vozidla
- postup při řešení dopravní nehody, a další.

Na toto školení, které bude v obou termínech probíhat na učebně Autoškoly
 Fiedler, s.r.o. Broumov, všechny řidiče – amatéry co nejsrdečněji zve
výbor Automotoklubu Broumov
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Tipy Městské knihovny

(Tucet knižních novinek) Mongolsko  
v kresbách, fotkách  

i vzpomínkách  
v Městské knihovně
V čítárně Městské knihovny v Broumo-

vě od 11. ledna probíhá výstava nazvaná 
Mongolsko Emmy Wagnerové. V expozici  
s podnázvem Kresby – fotky – vzpomín-
ky se návštěvník kromě výtvarných prací 
může setkat i s množstvím dokumentárních 
fotografií a také s autorčinými osobitými  
a vtipnými rukopisnými doprovodnými tex-
ty. Spatřit je tak možné například fotografii, 
na níž Emma Wagnerová kreslí skalní útvar 
Želva (ne nepodobný těm zdejším), a hned 
vedle výslednou kresbu.

Absolventka scénografie na Vysoké ško-
le uměleckoprůmyslové v Praze, strávila 
od počátku 80. let, coby rodinný příslušník 
účastníka geologické expozice, v asijské 
zemi šest roků. Během nich studovala i na 
tamní Akademii výtvarných umění. Právě 
kresby, provedené tužkou, tuší i akvarelem, 
ale i drobné olejomalby, jsou jádrem pestré  
a barvité expozice, která je ve svém celku 
osobitým neknižním cestopisem.

Výstava v Městské knihovně potrvá do  
2. března.                                                   Jan Meier

Olga Tokarczuková: Knihy Jakubovy
Historický román z roku 1752 se odehrá-

vá v části Polského království, ležící v dnešní 
Ukrajině, v oblasti obydlené křesťany, židy i 
muslimy. Román zachycuje zemi na vrcholu 
státnosti, než se propadla do zájmů okolních 
mocností.

Miroslav Polreich: Špioni v diplomacii 
– Česká stopa při řešení krizových situací 
v mezinárodní politice

Kniha se zabývá činností zpravodaj-
ských služeb v souvislosti s ministerstvem 
zahraničí. Charakterizuje pozitivní i proble-
matickou českou účast na zahraničně poli-
tiských událostech.

Maggie Ritchieová: Pařížský polibek
Román z umělecké Paříže konce 19. 

století. Mladá Angličanka se stane žačkou 
sochaře A. Rodina a se svou přítelkyní se 
vrhnu do poznávání zdejšího polosvěta.

Vojtech Kyncl: Ležáky a odboj ve vý-
chodních Čechách

Kniha přibližuje historii obce a její tra-
gédii, od níž letos uplyne 75 let. Vypálení 
Němci a povraždění místních obyvatel autor 
zasazuje do souvislostí odboje v širší oblasti 
východních Čech.

Sara Baumeová: Jasno lepo podstín 
zhyna

Příběh přátelství dvou psanců – osamě-
lého člověka a týraného psa. Hrdina příběhu 
si v útulku pořídí jednookého psa a poprvé 
pocítí pouto k živé bytosti.

Jiří Mikulec: České země v letech 
1620-1705

Monografie líčí dobu po porážce české-
ho stavovského povstání, třicetiletou válku 
i poválečnou obnovu. Důraz klade na nábo-
ženský život, který zásadně ovlivňoval teh-
dejší každodennost.

Luboš Taraba: Ta zatracená skála – 
Obléhání Malty 1565

Hrstka johanitských rytířů se stovkami 
dobrovolníků hrdinně bránili ostrov před 
útokem osmanského vojska a před invazí 
muslimů tak zachránili celou Evropu.

Simon Scarrow: Srdce z kamene
Mladý Němec se na řeckém ostrově při 

archeologických pracích spřátelí s místním 
chlapcem a dívkou. Znovu se setkají při bo-
jích Němců proti zdejším partyzánům, kdy 
stojí na opačných stranách.

Šárka Zmátlíková: Cukr, káva, limo-
náda

Vypravěčka vtipného románu pro ženy 
krátce působí jako psycholožka v psychi-

atrické léčebně. Jeden z pacientů ji zaujme 
víc než ostatní. V sázce je nakonec její život 
i kariéra.

Terry Pratchett: Filuta
Odchovanec nalezince patří ke skupině 

nejchudších obyvatel Londýna. Když za-
chrání mladou ženu, která vyskočila z jedou-
cího kočáru, jeho život se naprosto změní.

Tara Sivec: Maják v bouři
Postavami dramatického příběhu jsou 

voják, který po návratu ze zahraniční mise 
trpí posttraumatickou stresovou poruchou, 
a jeho oddaná žena. Kvůli jeho postižení je 
jejich soužití stále obtížnější.

Lilja Sigurdardóttirová: V pasti
Islandský thriller o ženě, která v životní 

krizi pašuje z ostrova do Evropy drogy. Při-
tom nemůže přestat, protože drogový gang 
jí hrozí únosem syna.

Internetový katalog knihovny  
a další informace, včetně kompletního 
seznamu měsíčních novinek, najde-
te adrese http://knihovna.broumov-
-mesto.cz.

MĚSTSKÁ KNIHOVNA JE OTE-
VŘENA: pondělí až čtvrtek od 8 do 17 
hodin, v úterý až do 18 hodin, v sobotu 
od 8.30 do 10.30.

Dětské oddělení pondělí, středa  
a pátek od 12.30 do 15.30, ve středu až 
do 16.30. Tel. 491 523 719, e-mail: puj-
covna@broumov.net.

Příjmení.cz
Na internetu je možné nalézt portál vě-

novaný příjmením, který nabízí i možnost 
zjistit jejich četnost v jednotlivých místech. 
Na Broumovsku, tedy v oblasti s rozšířenou 
působností našeho města, podle údajů na 
stránce žije 8 170 mužů a 8 244 žen. Nepře-
kvapí, že jsou zde nejčastějšími příjmeními 
Novotný (60 mužů a 51 žen) a Novák (59 a 
47). Zaujmout však mohou Machová a Ze-
lená, umístěné hned za nimi (shodně 44 
– zatímco Zelený s 35 nositeli ještě pronikl 
do první desítky, Mach je až 45. s 24 výsky-
ty), podobně jako jedenáctý Haluška (34) či 
patnáctá Halušková (32), kteří za sebou za-
nechali i nositele tak běžných jmen jako jsou 
Škodovi, Doležalovi nebo Černí.

(mei)

Emmino úžasné 
Mongolsko

(Z autorčina doprovodného textu k výsta-
vě v Městské knihovně v Broumově) 

Je Den D – 23. 12. 1980. Dostávám „pod 
stromeček“ zprávu, že za šest dní – 29. 12. 
odlétáme do Mongolska. Otec geolog dostal 
práci v mezinárodní geologické expedici.

Moje kusé znalosti této středoasijské 
země dávají tušit, že pokud přežiji let ruským 
TU 134, v létě se tam upeču a v zimě potichu 
zmrznu.

A co moje škola? Jsem ve II. ročníku 
SUPŠ a děsně mě to tam baví. Nemáme ma-
tyku ani fyziku – jen samé kreslení a lum-
párny. Úžasná třídní prof. Bubrlová mě utě-
šuje: „To bude dobrýýýý“. Beru si svých pět 
švestek, tužku, štětce a akvarelky a jedem 
na letiště – směr MONGOLSKO. Cesta trvá 
16 hodin z Prahy do Moskvy a pak s přestáv-
kou v Irkutsku (kde nastoupí vojenští letci) 
přímo v Ulán-Bátáru. Přistání mezi horama 
na betonové panely byl zážitek hodný oslavy. 
K přistavenému žebříku se ze všech stran 
sběhli yakové pro pamlsky. A moje první 
věta v této zemí byla „A to je tady všechno 
tak chlupatý?“
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Služební Škodou 1203 jsme odjeli do čtvr-
ti Tolgojt, několik km vzdálené od Ulánu, kde 
žili jen Evropané. Měla jsem poprvé možnost 
bydlet v paneláku. Já, děvče z buržoazní rodi-
ny, z vilky se zahrádkou, jsem měla možnost 
užívat si v domě, který není schopen akcepto-
vat mongolské podnebí. To ukázala první pí-
sečná bouře, která naplno propukla i v našem 
obývacím pokoji.

Dobrých zpráv není nikdy dost a ta nejlep-
ší měla přijít… Všichni jedem do Gobi…a tam 
se nám už staví jurtička… A tak až rozmrznou 
cesty, vzít si svoje saky paky a nástup ve smě-
ru Šuten. Nejjižnější tábor (báze) v Gobi.

Docela perný týden. Spolužáci v Praze 
měli ještě zimní a já sháněla informace, jak 
přežít v polopoušti, kde to vlastně ani přežít 
nejde.

Chvíle čekání na odjezd jsme si krátili 
výlety po okolí Ulánu. A netrvalo dlouho a já 
jsem začala být touto zemí naprosto uchváce-
ná. Země je to drsná, ale nekonečně krásná, 
plná (spíš prázdná – 1.000 000 obyvatel na 
rozloze 1.565.000 km2) milých a usměvavých 
lidí.

A tak mi začíná šest let trvající dobro-
družství. Často létám mezi Prahou a Ulánem, 
kvůli studiu a zkouškám. A při jednom návra-
tu do Mongolska jsem v Moskvě na letišti od-
mítla sedět v letadle ve druhé třídě, že chci do 
„jedničky“. A oni, že teda klidně jó a odhrnuli 
závěs a tam - seděla proti mně - Jeho Svatost 
dalajláma. Úžasných 16 hodin, zážitek pro 
nás oba. I po dvaceti letech se pana Havla ptal, 
jak se mám. A naučila jsem ho „21 oko bere“.

Studovala jsem na mongolské Akademii 
výtvarných umění a díky tomu jsem mohla 
malovat i v chrámech, kde se nesmělo jinak 
ani fotit, natož malovat. Byla jsem pro lámy 
(lámaismus je mongolská obdoba buddhis-
mu) doslova exot, nikdo jiný tam malovat ne-
chodil.

I v samotném Ulan-Bataru je sranda na 
každém rohu. Rusové se tady snažili postavit 
socialistické velkoměsto, Mongolové ale stá-
le dávají přednost jurtám. A tak jen soudruzi  
a soudružky žijí v novostavbách. A uprostřed 
toho všeho stojí obchodní dům Ich Delgůr 
(stejný stojí i v Pekingu) – pětiposchoďový – 
co patro, to jeden druh zboží.
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„Broumov je konec 
světa. Ale pěkný!“

Slovy z pera básníka, překladatele, 
esejisty a dramatika Ludvíka Kundery 
skončilo  v pátek 13. ledna v Městském di-
vadle v Broumově představení nové knihy 
Jana Meiera  s názvem Broumovsko a Po-
licko literární.

Ukázky z knihy četla zpěvačka, hereč-
ka a moderátorka Lucie Peterková a diva-
delník Antonín Kohl. Úryvky ze své tvor-
by přečetla také Olga Landová z Police 
nad Metují. Swingové, bluesové a rockové 
kompozice zahrál kytarista Jiří Rambou-
sek jr., celý večer před asi 80 diváky mode-
roval Jaroslav Špulák.

Kniha Broumovsko a Policko literární 
se zabývá spisovateli, kteří se místním re-
gionem inspirovali a do zdejšího prostředí 
zasadili své příběhy, literárními vzpomín-
kami těch, kteří jím prošli, i autory, již 
jsou s ním hluboce spjati svými životy.

Čtenáři se setkají s literárními klasiky,  
s významnými moderními spisovateli, 
stejně jako s dalšími, jejichž tvorba je zná-
ma převážně právě ve zdejším regionu. 
Zastoupeni jsou i někteří němečtí a polští 
autoři, kteří se kraji věnují.

Text pojednává o osmi desítkách tvůr-
ců a více než stovce jejich knih a literár-
ních prací. Není strohou literární ency-
klopedií, i když životopisným a odborným 
faktům se nevyhýbá. Především však má 
být poutavým vyprávěním a příjemnou 
procházkou literární krajinou na obou 
stranách Broumovských stěn.                             

René Herzán
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Maturanti z let 1965 
a 1972 a budoucí 

maturant 2021 na 
společném pódiu: Jan 
Meier - Broumovsko  

a Policko literární
 
V pátek 13. ledna byla v Městském di-

vadle v Broumově představena nová kniha 
Jana Meiera.

 Co má společného Jan Meier, Antonín 
Kohl a o několik generací mladší Jiří Ram-
bousek? Přece studium na broumovském 
gymnáziu. Jan Meier maturoval v roce 1972, 
Antonín Kohl dokonce 1965, Jiří Rambousek 
bude maturovat v roce 2021. Všichni tři pat-
řili mezi výrazné účastníky večera, kde ale 
hrál nejvýraznější roli ten prvně jmenovaný. 
V pátek 13. ledna totiž v Městském divadle  
v Broumově proběhlo představení nové kni-
hy Jana Meiera s názvem Broumovsko a Po-
licko literární.                                        (mk)

Křest nové knihy 
Jana Meiera
V pátek 13. ledna se v Městském divadle  

v Broumově uskutečnil křest nové knihy Jana 
Meiera –„ Broumovsko a Policko literární“. 
Tohoto slavnostního večera se zúčastnili 
také významní hosté – ing. Jan Bitnar, sta-
rostka Broumova, Ida Jenková, starosta Po-
lice nad Metují a zástupci sponzorů knihy 
– především ředitel firmy Z-Trade, ale i další.

Celý večer skvěle moderoval publicista 
a hudební kritik Jaroslav Špulák. Ukázky  
z knihy přečetla moderátorka a šansoniérka 
Lucie Peterková a místní ochotník  Antonín 
Kohl. Očekávala se také Hana Lundiáková, 
ale ta se z vážných rodinných důvodů omlu-
vila. Četbou ukázky ze své knihy se během 
večera představila také Olga Landová, která 
nedávno vydala druhou knihu povídek.

Celý večer také pěkně obohatil mladý 
talentovaný kytarista  Jiří Rambousek. Jeho 
skvěle vybraný a prezentovaný repertoár pro 
tento večer všechny přítomné posluchače 
přímo pohladil.

Oba regiony – Broumovsko a Policko 
jsou v této knize pozoruhodně provázány 
řadou osobností, jako byl Alois Jirásek, Sigi-
smund Bouška nebo V. V. Tomek. Mezi vzpo-
menuté spisovatele, kteří jsou v knize uvede-
ni, patří také Josef Škvorecký. Ve své tvorbě, 
v povídce „Zákony džungle“ vzpomněl na 
setkání s americkými knězi – reverendem 
Cherfem a Rogerem Holubem z opatství sv. 
Prokopa v Lisle u Chicaga, kteří mu nabídli 
ubytování v jedné z cel broumovského kláš-
tera, když přišel do Broumova a neměl kde 
bydlet. Přes 60 let v tomto opatství nevěděli, 
že o působení jejich bratří v Broumově také 
psal český spisovatel.

V knize Jana Meiera je uvedeno přes 
osmdesát autorů, kteří o našem městě  
a regionu psali. Je zde také zachycen smutný 
osud prozaičky Marie Stryjové, jejíž povídky 
za jejího života nakladatelství odmítala pub-
likovat.

Broumovské divadlo toho večera bylo 
skoro plně obsazeno. Z toho vyplývá, že  
o novou knihu Jana Meiera je velký zájem. 
Zájemci si tuto knihu mohou zakoupit přímo 
v broumovském Infocentru. Také je již za-
řazena do fondu městské knihovny, kde si ji 
zájemci mohou zapůjčit.                    Petr Cirkl

Komorní večer 
v divadle

V pátek 13. ledna se v broumovském di-
vadle sešli příznivci literatury našeho líbez-
ného kraje. Vždyť vyšla druhá cenná kniha 
broumovského rodáka, knihovníka a milov-
níka přírodních krás Broumovska a Policka 
- pana Jana Meiera. A právě vztah k tomuto 

krásnému koutu naší vlasti přivedl do řad 
návštěvníků divadla tolik známých osob-
ností. Starostové měst Broumov a Police nad 
Metují ing. Bitnar a paní Ida Jenková byli mi-
lými hosty a stvrzovali tak úzkou spolupráci 
mezi městy.

Večer byl připraven s takovou neokáza-
lostí, že zaujal od prvního momentu. Přátel-
ské a mnohdy improvizované dialogy Jana 
Meiera a Jaroslava Špuláka vtáhly diváky 
do tématu, lidé se družně bavili v přátelské 
atmosféře.

Kniha Jana Meiera je souborem dobo-
vých textů, vzpomínek a fotografií. Čtenář 
knihy se seznamuje s osmdesáti portréty 
lidí, kteří krajem prošli, a zůstal jim navždy 
otisknut v srdci. Vždyť to jsou právě návra-
ty lidí, žijících dnes daleko od Broumovska  
a Policka, a přesto nemohou zapomenout na 
rozvlněnou krajinu s lesy, rybníky a se ska-
lami. Vždyť tu někde zůstalo i jejich dětství 
nebo mladá léta.

Vždy si vzpomenu, jak kdysi Václav Her-
zán napsal: „Když člověk vyjede od Police na 
Pasa a před ním se otevře silueta Broumova, 
ověnčená horami, cítí  vždycky dojetí“. (Ne-
přesná citace, ale mne dojala). Ano, pro nás 
broumovské patrioty je i nová kniha J. Me-
iera věcí srdce. Byla to krása - vychutnat si 
profesionalitu přednesu ukázek z děl autorů, 
jak to zvládli pan Antonín Kohl a paní Lucie 
Peterková - herecky stoprocentní! Potěšila  
i vzpomínka na divadelníka Pavla Fialu, na-
daného a osobitého muže.

Děkujeme autorovi knihy za mraven-
čí píli, bez které by kniha nespatřila světlo. 
Přejeme mu moře inspirace pro další literár-
ní práce!                                     Dana Jarošová

Broumovsko se 
představilo na 

veletrhu 
Go a RegionTour 

v Brně
Region Broumovsko, kraj pískovcových 

skal a barokních památek, se v polovině 
ledna prezentoval na veletrhu Go a Regi-
onTour Brno v rámci expozice východních 
Čech. Společný stánek Královéhradecké-
ho a Pardubického kraje nesl téma Loutky 
a loutkářství Východních Čech. Výstavní 
prostor slavnostně otevřeli Pavel Hečko  
a René Živný – radní z Královéhradeckého 
a Pardubického kraje, kteří mají ve své ges-
ci cestovní ruch. Broumovsko prezentovalo 
region v rámci svých třech pilířů: pískovco-
vých skal a barokních památek, Specialized 
Bike resortu Broumovska a Geoparku Brou-
movska.

„Na veletrhu jsme kromě již tradičních 
tiskových materiálů (turistické noviny, letá-
ky, mapky) poprvé představili letáček našich 
členů Fondu destinace - Klášter Broumov, 
Teplické skály, Hotel Veba resort, Hobra-
-Školník, Centrum Walzel, Důl Bohumír, 
Zámeček Bischofstein, penzion U Lidmanů 
a nového člena – polské podzemní město 
Ósowka. Nově byl prezentován také první 
propagační materiál Pískovcová skalní měs-
ta České republiky, který jsme vydali jako 
koordinátor tohoto národního produktu,“ 
řekla Markéta Hanušová, manažerka Spo-
lečnosti pro destinační management Brou-
movska.

Veletrhu se zúčastnilo přes 800 domá-
cích i zahraničních vystavovatelů. Svou 
expozici zde měla také národní centrála 
cestovního ruchu Agentura CzechTourism. 
Letošním hlavním turistickým tématem je 
v rámci národní kampaně baroko. „Brou-
movsko je kraj pískovcových skal a barok-
ních památek a já jsem potěšena, že se nám 
ve spolupráci s CzechTourismem podařilo 
barokní krajinu regionu prezentovat v nově 
vydaných brožurách, které mají dle reakcí  
u návštěvníků úspěch. Zároveň bych za 
Broumovsko chtěla poděkovat zástupcům 
informačních center v Broumově, Polici nad 
Metují, Adršpachu a Teplicích nad Metují, 
kteří nám spolu s členy Fondu destinace do-
dali na veletrh propagační materiály,“ doda-
la Markéta Hanušová.

Další veletrhy čekají region Broumovsko 
v únoru, březnu a také v dubnu. První z nich, 
Holiday World Praha, se uskuteční v polovi-
ně února.
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 Z broumovského sportu

Změna místa závodům psích spřežení 
neuškodila. Naopak!

Když v létě obdrželi pořadatelé z klubu MC Metuje mail od maji-
tele Tábora Janovičky o ukončení spolupráce na organizaci závodu 
psích spřežení na Janovičkách, zdálo se, že tradice psích spřežení na 
Broumovsku je ukončena.

„Jenže telefonáty Broumováků na adresu pořadatele, ať nehá-
zíme „flintu do žita“ a něco vymyslíme, k tomu neustálé nápady od 
otce těchto závodů Josefa Joudala, vedly k tomu, že ztracený opti-
mismus se opět začal navracet. Poslední a asi nejdůležitější kapkou 
byla nabídka majitelů penzionů Vyhlídka a Panorama o poskytnutí 
pronájmu úvaziště, parkoviště a zázemí pro závodníky. Nebylo již  
o čem váhat. Zázemí pořadatelům poskytla chata Veba, před kterou 
probíhal start a dojezd závodu,“ zmínil předstartovní trable a koneč-
né řešení prezident MC Metuje Jaromír Hanuš.

Patnáctý, a vlastně na novém místě nultý ročník, odstartoval  
v sobotu 21. ledna 2017 v deset hodin. Na start se postavilo bezmá-
la čtyřicet týmů nejen z České republiky. To, že uspořádat akci bylo 
dobré, potvrdilo i počasí výbornými sněhovými podmínkami. Za 
oba dny byla i neuvěřitelná návštěvnost - téměř tisícovka návštěv-
níku z Broumovska, kteří vytvořili krásnou atmosféru, která podle 
slov Jaromíra Hanuše není v tomto sportu jinde k vidění.

Na trati 2 x 32 kilometrů byl nejrychlejší Pavel Pfeifer, který obě 
kola absolvoval průměrnou rychlostí 18 km/h. Vyhlašování výsled-
ků proběhlo v prostoru startu a cíle při zapadajícím slunci a výborné 
atmosféře, což vehnalo pořadatelům slzy do očí.

„O gastronomické zážitky diváků, závodníků a pořadatelů se 
postaral neuvěřitelně sehraný a stále usměvavý tým restaurace Vy-
hlídka, který vytvořil speciální menu pro tuto akci a vše zvládl na 
výbornou. Jedním slovem lze tuto akci hodnotit jako velice úspěšnou 
a dovoluji si tvrdit, že to byl jeden z nejhezčích ročníků této akce. Vel-
ké díky patří všem divákům, sponzorům, pořadatelům a zvláštní dík 
majitelům restaurace Vyhlídka a penzionu Panorama, městu Brou-
mov, obci Heřmánkovice, odborům Veba a panu Joudalovi. Na závěr 
mě napadá, že všechno zlé, je pro něco dobré,“ dodal Jaromír Hanuš.

Cenu Fair Play převzal na Galavečeru 
krajského fotbalu božanovský Erwin Wilke. 
Do sestavy roku se dostal Jakub Drahorád 

ze Slovanu Broumov

Ocenění rytířů fotbalu a zakladatelů Královéhradeckého kraj-
ského fotbalového svazu, který slaví 15 let od svého vzniku. V tako-
vém duchu se nesl sedmý Galavečer KFS, který v pátek 13. ledna hos-
tilo Společenské centrum UFFO v Trutnově. Vyhlášeni byli i nejlepší 
jednotlivci, sestava, kluby či obce za uplynulý rok 2016. Cenu Fair 
Play převzal Erwin Wilke ze Sokola Božanov, do sestavy roku byl 
vybrán brankář Slovanu Broumov Jakub Drahorád.

V sezóně 2015/2016 přijel Sokol Božanov k utkání okresní soutě-
že do Zábrodí a ke svému prvnímu zápasu byl delegován velmi mladý 
rozhodčí. Za stavu 2:1 pro domácí při jedné složité situaci rozhodčí 
odpískal pokutový kop proti Zábrodí, načež domácí hráči začali ne-
místně protestovat proti tomuto rozhodnutí. Vystresovaný rozhodčí 
se o pomoc obrátil ke kapitánovi Božanova Erwinu Wilkemu, který 
připustil, že pád jeho spoluhráče byl „nafilmovaný“, a penaltu tedy 
odmítl. „Chtěl jsem hlavně pomoci tomu mladému klukovi. Domácí 
se do něj přehnaně pustili a on nevěděl, co má dělat,“ komentoval své 
rozhodnutí Ervin Wilke, dlouholetá opora Božanova a dříve i Slova-
nu Broumov.

V nejlepší XI. podle Deníku v sezóně 2015/16 krajského přeboru 
byl na místě brankáře zvolen Jakub Drahorád ze Slovanu Broumov. 
Broumov v této sezóně bojoval o udržení v soutěži a Jakub svými zá-
kroky tým výrazně podržel.

Mezi řadou hostů a osobností sportovního i společenského živo-
ta nechyběli trutnovský starosta a poslanec Ivan Adamec, hradecký 
primátor Zdeněk Fink či Martin Červíček, náměstek hejtmana Krá-
lovéhradeckého kraje, starosta Jičína Jan Malý nebo trenérský bard 
Ladislav Škorpil. Zúčastnili se i zástupci sponzorů a partnerů KFS či 
prvoligového klubu FC Hradec Králové, vlajkové lodi královéhradec-
kého fotbalu. Fotbalovou asociaci České republiky zastupoval gene-
rální sekretář Rudolf Řepka.

„Už je to tradice. I letos se galavečer povedl. Už minule v Nácho-
dě se mi moc líbilo, proto jsem vůbec neváhal, když jsem od předsedy 
Andrejse obdržel pozvání a s radostí jsem přijel. Oceněných a laureá-
tů bylo hodně. Na všech účastnících bylo vidět, že si to užívají,“ našel 
jen slova chvály Rudolf Řepka.

Spokojen byl i předseda Královéhradeckého krajského fotbalo-
vého svazu Václav Andrejs. „Úroveň sedmého galavečera hodnotím 
velmi vysoko. Za prvé prostředí v Trutnově, ve kterém jsme se na-
cházeli, je naprostá špička, vše je nové a krásné... Zúčastnila se řada 
významných lidí z celého kraje, vedení FA i našich partnerů. Za mě 
tedy převládají jen pozitiva,“ uvedl první muž fotbalu v Královéhra-
deckém kraji. „Za druhé mě potěšila účast. Poprvé v historii jsme 
se dostali přes tři sta hostů,“ poukázal Václav Andrejs na počet 340 
účastníků v Trutnově.
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Z pohledu České republiky je tento galavečer sloužící k poděko-
vání lidem za rozvoj fotbalu na krajské úrovni zcela ojedinělý a výji-
mečný. „Vím, že jen v plzeňském kraji se koná fotbalový ples, ale na 
takové úrovni, jak k ocenění přistupuje a pořádá Královéhradecký 
krajský fotbalový svaz, je unikátní a klobouk dolů,“ chválil Řepka. 
Příští rok bude osmý galavečer hostit Jičín.

Odchovanec broumovského fotbalu Karel 
Havlíček převzal ocenění při Galavečeru 

fotbalu České republiky

V neděli 8. ledna v rámci 15. Galavečera Grassroots fotbalu České 
republiky byli oceněni nejlepší hráči a trenéři v kategoriích mládeže, 
ženského i neprofesionálního fotbalu za kalendářní rok 2016. Jed-
ním z oceněných byl i odchovanec broumovského fotbalu, současný 
šéftrenér fotbalové mládeže FC Hradec Králové a stále ještě aktivní 
hráč krajského přeboru v dresu Červeného Kostelce, Karel Havlíček.

Karel Havlíček převzal cenu v kategorii Trenér - dorostenci z ru-
kou reprezentačního trenéra Karla Jarolíma. Na pražském Žofíně 
byl samozřejmě přítomen i předseda FAČR Miroslav Pelta, šéf úseku 
vzdělávání UEFA Frank Ludolph, sportovní ředitel Českého olym-
pijského výboru Martin Doktor a také ministryně školství, mládeže 
a tělovýchovy Kateřina Valachová.

„Karel Havlíček působí od loňského léta v našem klubu na pozici 
šéfa SCM. Trénuje nejstarší prvoligový dorost, který je po podzimní 
části soutěže na krásném 7. místě a na „bednu“, na třetí místo, jeho 
týmu schází pouhých pět bodů. Trenér je to na pravém místě. Doká-
že kluky motivovat, náležitě připravit a také vychovávat. V nejstar-
ším dorostu i díky němu vládne pohodová, kamarádská atmosféra  
s přirozeným respektem k osobě trenéra,“ komentoval úspěch Karla 
Havlíčka David Solnař z FC Hradec Králové.

Karel Havlíček, odchovanec broumovského, ale i božanovského 
fotbalu, je bývalý extraligový hráč Hradce Králové či Jablonce. V loň-
ském roce absolvoval v Broumově tréninkovou jednotku s fotbalovou 
přípravkou Slovanu Broumov v rámci projektu Létajících trenérů. 
Pravidelně se také zúčastňuje předávání Legend broumovského fot-
balu. V oblibě ho asi nemají současní hráči Slovanu Broumov, pro-
tože proti nim nastupuje a koučuje své svěřence v dresu Červeného 
Kostelce v krajském přeboru.

Jakub Šuda bude boxovat v extraligovém 
mužském týmu v Třeboni

Broumovský odchovanec Jakub Šuda, stále člen broumovského 
boxing klubu trénující v Praze u trenéra Filipa Miňovského, přijal 
nabídku hostování v extraligovém mužském týmu v Třeboni.

Třeboňský oddíl nabídl Jakubovi, který je v roce 2017 ještě stále 

juniorem, angažmá v jejich mužském extraligovém týmu jako jed-
ničce ve váze do 60 kilogramů. Je to obrovský úspěch Jakuba, který 
začínal s prvními údery a nácviky v nově založeném broumovském 
týmu pod vedením Kamila Grima a Jaroslava Rojkoviče.

Kuba ušel obrovsky dlouhou a náročnou cestu. Nyní trénuje pod 
stájí Boxevens v Praze, kde se Jakubovi věnuje velice zkušený a uzná-
vaný trenér Filip Miňovký, dále se o Jakuba stará kondiční trenér 
Martin Štěpánek a sportovní psycholog Jiří Šlédr, který se mimo jiné 
věnuje sportovcům světové třídy startujících na olympiádách.

Přechod z juniorských soutěží do mužské kategorie je pro spor-
tovce největší zlom v jejich kariéře, nicméně již start v této elitní ex-
traligové soutěži je velký úspěch a ukázka broumovským mladým 
sportovcům, že je možné dostat se mezi špičku i z broumovských 
poměrů.

O vítězi Sudety cupu 2016 rozhodly penalty. 
Putovní pohár míří do Náchoda 

Ve Sportovní hale na Spořilově v Broumově se 28. a 29. prosince 
hrál 9. ročník jednoho z největších turnajů v sálové kopané v kraji Su-
dety cup 2016, který je následníkem populárního LoMa cupu, jenž 
by vstoupil do 21. ročníku. O vítězi turnaje rozhodoval až penaltový 
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rozstřel, ve kterém zvítězili Kluci od Penny z Náchoda nad dvojná-
sobným vítězem Red Castle z Červeného Kostelce.

Do turnaje se přihlásilo 14 týmů, za dva dny se odehrálo 75 zápa-
sů, které odřídila dvojice rozhodčích Ondřej Čejchan a David Säfer. 
Chybět nemohly ikony turnaje moderátor Jarda Louda a zapisovatel-
ka Helena Chaloupková.

„Na turnaji startovalo mnoho mladých fotbalistů. Nejmladší byl 
Denis Donát (2001) z FC Bomby, naopak nejstarším hráčem se stal 
Martin Dostál (1974) ze Santových koulí. Nejlepšího střelce si vy-
střílel Patrik Doubic - Cuba Libre, nejlepším brankářem se stal Ro-
man Weisser - Kluci od Penny, nejlepším hráčem byl vyhlášen Jiří 
Vondráček - Red Castle. Dále byli vyhlášeni dva nejlepší hráči do 18 
let - Simon Farkaš (Santovy koule) a Filip Havrda (Igelit),“ vyjme-
noval oceněné hráče hlavní pořadatel turnaje Jiří Vejplata Martinec.

„O vítězi turnaje rozhodovaly penalty, když po finálovém vý-
sledku 0:0 zvítězili Kluci od Penny z Náchoda před dvojnásobným 
vítězem Red Castle z Červeného Kostelce. Třetí skončila Káňata  
z Broumova a čtvrtí Cuba Libre z Trutnova. Páté místo obsadil při 
obnovené premiéře Igelit,“ dodal další z pořadatelů Robert Frydrych.

Spolek Bavíme se sportem uspořádal 
předváděcí akci pro děti z Broumovska
V broumovské sokolovně uspořádal 20. prosince spolek Bavíme 

se sportem předváděcí dvouhodinu s ukázkami cvičení s dětmi pro 
MŠ a ZŠ z Broumova a blízkého okolí, jejichž děti zatím nejsou v pro-
jektu zapojeny.

„Během dvou hodin děti z mateřských a základních škol, které 
cvičení v rámci projektu Bavíme se sportem již navštěvují delší dobu, 
ukázaly, co všechno se již naučily a jaký pokrok udělaly ve svých po-
hybových schopnostech a dovednostech. Akce se zúčastnilo na 180 
dětí z Broumova, Martínkovic, Šonova a Olivětína se svým dopro-
vodem,“ uvedl předseda spolku Bavíme se sportem a zároveň OFS 
Náchod Petr Vítek.

Děti si na závěr některá cvičení vyzkoušely na „vlastní kůži“ 
a dostaly od spolku Bavíme se sportem malý dárek a přihlášku do 
projektu. V průběhu ledna 2017 budou mít možnost jednotlivá škol-
ní zařízení využít zdarma ukázkovou hodinu cvičení pro své děti ve 
svém školském zařízení.

„Cílem této aktivity je snaha zapojit do projektu co nejvíce dětí 
nejen z Broumova, ale i z blízkého okolí. Výhodou tohoto projektu 
je, že rodiče děti nemusí nikam vozit, ale školený trenér jednou týd-
ně přijede do místa jejich docházky do MŠ či ZŠ. Projekt je zamě-
řený na pravidelnou všeobecnou pohybovou aktivitu dětí s důrazem 
rozvoje jejich pohybových schopností s využitím různých pomůcek  
a sportovního náčiní z různých druhů sportu a je takovou nadstav-
bou na pohybové aktivity, které děti znají z výukového programu 
svých škol,“ řekl trenér projektu Milan Vítek.

Judo Club Broumov má za sebou 
úspěšný rok

Oddíl Judo Club Broumov zažil nadmíru úspěšný rok, a to nejen 
proto, že dvě starší žákyně vybojovaly na Přeboru České republiky 
bronzové medaile, ale i proto, že členská základna oddílu se rozrostla 
více než dvojnásobně.

„I z toho důvodu bylo nevyhnutelné upravit režim tréninku. Pů-
vodní dvouhodinová tréninková jednotka se rozdělila do dvou bloků, 
kdy v prvním je kladen větší důraz na začátečníky a mláďata a ve dru-
hém pak na závodníky. Tento režim se osvědčil, což bylo znát nejen 
na výkonech na tréninku, ale především na výsledcích ze závodů. 
Naši závodníci se pravidelně účastní závodů v sousedním Polsku, 
odkud vždy přivezou cenné kovy. Vrcholem závodní sezóny byl již 
zmíněný úspěch Anny Freiwaldové a Kristýny Vondřejcové z Přebo-
ru republiky v Jičíně. Tento úspěch je o to větší, že třetí místa byla 
vybojována v silně obsazených skupinách v kategorii starších žákyň. 
S novým rokem většina našich závodníků přestoupí do vyšší věkové 
kategorie, ve které jim přejeme mnoho úspěchů,“ řekl jeden z trené-
rů Judo Clubu Broumov Břetislav Verner.

Pět broumovských judistů nacvičilo ukázku, se kterou 16. pro-
since vystoupili na Galavečeru boxu v Broumově. Byli to Kristýna 
Vondřejcová, Ondřej Ptáček, Martin Hašek, Vojtěch Kovařík, Wilda 
Jirman. Tato ukázka sklidila velký úspěch.

„V roce 2017, tak jako v roce uplynulém, bude náš oddíl opět po-
řádat dva mezinárodní turnaje, každý v jednom pololetí. Na tyto tur-
naje pravidelně dojíždí okolo dvou set závodníků. Celoročně probíhá 
nábor nových členů, může si přijít zacvičit každý, bez ohledu na věk,“ 
dodal další trenér oddílu Jiří Zelený.                                  René Herzán
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Mobilní zombíci 
v Broumově

V dnešní zrychlené době je to pocitově 
už pravěk, ale reálně je to historie poměrně 
nedávná, takže mnozí ještě pamatujeme, jak 
vypadaly první prototypy mobilních telefo-
nů - říkalo se jim cihly, protože jim byly tva-
rově, rozměrově i váhově skutečně podobné. 
Vlastnictví mobilu jsem se dlouho statečně 
bránil, takže když mi pak jeden začal říkat 
pane, šlo už o přístrojek tak malý, až jsem 
myslel, že menší už být nemůže, že s ním 
zůstanu už navždy „in“. Avšak kdykoli poté 
jsem si pak kupoval třeba bundu, baťoh, či 
něco podobného, co bylo opatřeno kapsič-
kou na mobil, s hrůzou jsem zjišťoval, že 
výrobci kapsičky neustále zmenšují a avizují 
mi tak nezadržitelný proces další miniatu-
rizace. Můj „maličký“ mobil už se do nich 
záhy nevlezl. Kde to proboha skončí?, u kra-
bičky od sirek?, říkal jsem si. Ale najednou 
přišel zlom ve formě smartphonů a přístroje 
se najednou zase počaly zvětšovat. Nedávno 
jsem na rohu náměstí viděl mladíka, který 
mluvil do přístroje velikosti takřka monito-
ru mého domácího stolního počítače, dlaň 
mu na to byla malá. Přitom jsem si nevšiml, 
že by měl nějakou tašku - na to každá kapsa 
malá, v čem to přenáší? Že by zastrčené za 
pasem kalhot, jako nosí gangsteři bouchač-
ku? Nejspíše to ale vůbec nedá z ruky, buď 
do té placky volá, nebo do ní civí, nic mezi.

Byl jsem nedávno v Praze a prošel se 
Královskou cestou - jednou za deset let je 
taková vizita prospěšná, aby si člověk uvě-
domil, kde je opravdu krásně - a sice na 
Broumovsku. Panebože, pokaždé je ta lekce 
otřesnější a myslím, že další už mi v tomto 
životě ani nebude třeba. Hnus, nevermo-
re! Sv. Víta už asi nikdy nespatřím. Dorazil 
jsem k přehrazené Matyášově bráně, kde mi 
bylo řečeno, že tam je nově pouze východ, 
že musím přes čtvrté nádvoří. Zde mi tři po 
zuby ozbrojení policisté přikázali, že chci-
-li dál, tak ať si odložím batoh, vyndám vše 
z kapes a projdu bezpečnostním rámem. 
Odporoučel jsem se slovy, že to jsme to tedy 
dopracovali a že už mě tu nikdá neuvidí, což 
jimi, věřím, silně otřáslo. Ale to jsem odbě-
hl, zpět k mobilům. Tam to má v ruce skoro 
každý. A když ne v ruce, tak na selfie tyči. Ta-
kovou tyčkou na Karlově mostě vedle mne, 
opřeného o zábradlí, šermoval jeden Asiat 
tak zběsile, div mi oko nevypíchnul. Tvářil 
se spokojeně, jakoby fotil, ovšem na tyčce 
nic neměl. Smartfoun ti spad asi do Vltavy, 
blbečku, co seš slepej?, pomyslel jsem si. 
Mýlka, slepý jsem byl já, měl tam fotoaparát 
velikosti krabičky od sirek. Na Malé Straně 
jsem zahnul do postraních uliček, abych se 
zbavil babylonského mumraje - stačí zajít za 
dva, tři rohy, a tam už skoro ani noha. Jen 

jedna paní, kterou když předejdu, začne cosi 
říkat. Otočím se, nikdo jiný tu není, pročež 
se otáži: „Prosím?“ Paní ale hledí nepřítom-
ně kamsi skrze mne. Vykročím dál, ale ona 
zase něco zabrebentí. Znovu se na ni otočím. 
Samomluva, mešuge? Ne, vypadá, jakoby 
s někým telefonicky komunikovala, ovšem 
štráduje si to s jednou rukou v kapse a s dru-
hou na kabelce... - ááá, samosebou, má to 
napíchnuté přímo do ucha.

A abych dostál nadpisu článku, přidám 
ještě jedno setkání třetího druhu z večerního 
Broumova. Není to u nás zatím tak strašné 
jako v Praze, ale ten mor už je tu taky: Mířím 
do uličky od gymplu. Směrem k náměstí se 
ve tmě míhají černé siluety několika chodců, 
když najednou se z nich vydělí ke mně kráče-
jící postava se svítícím obličejem. Je to dívka, 
strašidlo, přízrak, ufon, zombie? No, nebudu 
předstírat, samozřejmě nejsem až tak včerej-
ší, aby mi hned nedošlo, že dotyčná za chůze 
hledí do smartphonu a odraz obřího displeje 
jí rozsvěcuje obličej jak halloweenskou dýni. 
Ale ten prvotní pocit byl zvláštní.

Čerstvě jsem přečetl fejeton spisovatel-
ky Petry Hůlové. Tvrdí, že smartphone jako 
součást statusu je minulost, že první vlna 
technologických nadšenců po letech přizná-
vá svou otrávenost jimi, valem se jich zba-
vuje a vrací se k jednoduchým tlačítkáčům. 
Vidí to prý u známých všude kolem sebe  

Zdravá záda – sobotní cvičení v hale
28.1. jsme uspořádaly pro širokou veřejnost sobotní odpolední cvičení. Celý od-

polední čtyřhodinový program byl zaměřen na správné a zdravé cvičení. Celou první 
hodinu vedla polická cvičitelka Renata Teichmanová. Cvičilo se intenzivně s overbally 
a zdánlivě jednoduchá cvičení při správném provedení dala hodně zabrat. Další část 
si připravila naše nová cvičitelka Hela Sejkorová. Připravila si zdravotní cviky na vel-
kých míčích. Třetí část měla Markéta Flousková, se kterou se všechny rozpohybovaly 
v rychlejším tempu při cvičení na drumsech. Na závěr jsme si procvičily hluboký stabi-
lizační systém s Marcelou Vondroušovou. Pro přítomné byl připraven i bufet zdravých 
pochutin, které připravily naše šikovné ženy. Přestože většina přítomných šla večer na 
ples anebo měla v plánu návštěvu jiných akcí, potěšila nás zaplněná hala. Tímto děku-
jeme za podporu našich aktivit městu Broumov, které nás podporuje formou grantů 
a dále všech našich skvělých cvičitelek, které s dalšími členkami Rekreačního sportu 
ve svém volném čase bez nároku na jakýkoliv honorář neúnavně tyto akce organizují.                                                                     
Za Rekreační sport M. Schejbalová

a pojede to prý jak lavina. Obávám se, že se 
pohybuje v podobně ideově uzavřené komu-
nitě, utvrzující se navzájem v mylném pře-
svědčení, jako byla ta, co myslela, že Trump 
přeci nikdy nemůže vyhrát americké volby. 

V jiném novinovém fejetonku se autor 
rovněž chlubil tím, že již prozřel a z mobilu si 
vyházel spoustu zbytečně zotročujících apli-
kací. Vida, zas jeden zmoudřelý, pomyslel 
jsem si. Vzápětí ovšem uvedl, které aplikace 
si ponechal coby nezbytné. Jejich výčet byl 
předlouhý a v paměti mi utkvěla například 
aplikace atlas hub. Představa, jak někdo lítá 
po lese na Pasách se svítícím smartphonem 
od houby k houbě, je pro mě skličující. Do-
mnívám se, že cesta tímto svobodným otroc-
tvím bude ještě dlouhá a trnitá. Pes a smatr-
phone, nejlepší přátelé člověka!

Syn mi vyprávěl příhodu, kterak jel au-
tobusem a před ním seděl starší pán, jenž 
neustále máchal rukou, jakoby mocně fac-
koval kohosi virtuálního na svém klíně. Ano 
tušíte správně, pán se nejspíše s novou pro 
něj technologií ještě ne zcela spřátelil a tím-
to komicky rozmáchlým způsobem si prostě 
„listoval“ v displeji svého smartphonu. Od té 
doby, když se se synem sejdeme, stačí nám 
pantomimické přehrání tohoto gesta beze 
slov k vyvolání hurónského smíchu. Žijeme 
v zábavné době.                              Karel Franze
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Kamenné hory –
Góry Kamienne
Obzor Broumovské kotliny je tvořen 

malebnou horskou obrubou, která je již na 
první pohled dělitelná na dvě charakterem 
terénu rozdílné části. Od jihozápadu po se-
verozápad kotlinu lemují příkré svahy hřebe-
ne Broumovských stěn a polských Stolových 
hor, v nejvyšší části korunovaných hradbou 
pískovcových skal. Protější obzor Broumov-
ské kotliny je pak tvořen dlouhým pásmem 
daleko členitějšího terénu složeného z více 
hřebenů načleněných do řady jednotlivých 
vrcholů. Toto pásmo je tvořeno různými 
vulkanickými horninami původem z geo-
logických období karbonu a permu. Mocné  
a také plošně rozsáhlé výskyty těchto hor-
nin vyprodukovala řada prastarých sopek, 
jejichž aktivita probíhala ve třech dlouhých 
etapách. Období vulkanické aktivity měly 
souvislost s etapami tektonické aktivity, kdy 
se mezi hřebeny varijských hor z jejich pů-
vodní úrovně podél hlubokých geologických 
zlomů postupně vytvářel hluboký tektonic-
ký příkop. Ten byl následně zaplňovaný růz-
nými sedimenty, splachovanými z okolních 
horských hřebenů, které po obvodě tekto-
nického příkopu zůstávaly v původní úrovni.

Zaplňování pánve splavovanými sedi-
menty a souběžně i její etapovité prohlubo-
vání probíhalo v průběhu celého období kar-
bonu a permu. V liniích okrajových zlomů 
pak ještě k výplni tektonické pánve, dnes na-
zvané „vnitrosudetskou pánví“, významně 
přispěla i vulkanická činnost, obnovovaná 
vždy při rychlejším prohlubování (poklesu) 
dna této pánve. Vulkanické horniny v podo-
bě lávových výlevů ryolitů a melafyrů byly 
prostřídávány vrstvami různých typů jejich 
pyroklastik (popelovin), přeměněných ča-
sem na pestrou směs tufů a tufitů. Mocnost 
sopečných masivů dodnes přesahuje i 1000 
metrů.

V pozdějších geologických obdobích až 
do současné doby byly poté i tyto vulkanic-
ké masívy vystaveny silným procesům zvě-
trávání, eroze a odnosu a k přemodelování 
krajiny až do její dnešní podoby. Dnes tyto 
vulkanické horniny tvoří geologicky vyhra-
něnou část výplně vnitrosudetské pánve  
a současně i geomorfologicky samostatnou 
část krajiny Středních Sudet při dnešní čes-
ko-polské hranici. Toto nejrozsáhlejší hor-
ské pásmo v rámci Středních Sudet je pol-
sky zvané Góry Kamienne, česky Kamenné 
hory. Na značnou dálku protažené pohoří je 
díky příčným údolím několika řek rozděleno 
na více samostatných částí.

Východně od Krkonoš se za Libavským 
sedlem v severojižním směru se táhne nej-
západnější část Kamenných hor. Jejím hře-
benem prochází česko-polská hranice, nese 

m. Terén hřebene je na několika místech na-
rušen těžbou vulkanického kameniva. Další 
část pohoří nese jméno Lesista. Rozsáhlý 
zalesněný komplex s řadou skal, divokých 
rozsedlin a vyhlídkových míst vrcholem Le-
sista Wielka dosahuje výšky 851 m. Terén 
zajímavého masívu je dobře zpřístupněn ně-
kolika turisticky značenými stezkami. Obě 
tyto části hřebene Kamenných hor se zcela 
nacházejí na polském území.

Za hluboce zaříznutým průlomovým 
údolím řeky Ścinawka (česky Stěnava) se 
dál k jihovýchodu táhnou hřebeny zvané 
Góry Suche (Suché hory), které jsou nej-
rozsáhlejší a také nejvyšší části Kamenných 
hor. Jejich část při česko-polské hranici nad 
Broumovskou kotlinou je zvaná Javoří hory 

české pojmenování Vraní hory a polské Góry 
Krucze. Hřeben táhnoucí se od českých Ber-
nartic na jihu až po polské město Kamienna 
Góra je zalesněné a zpestřené výchozy vul-
kanických skal. Vrchol Královeckého Špičá-
ku v české části dosahuje výšky 880,6 m n.m. 
a stává se i nejvyšším vrcholem Broumovské 
vrchoviny. Hřeben, řada dalších vrcholů  
i ty nejzajímavější skalní partie jsou po obou 
stranách státní hranice přístupné po turis-
ticky značených cestách.

Východně od města Kamienna Góra 
hřeben Kamenných hor výrazně mění svůj 
směr od severozápadu na jihovýchod. Jeho 
další samostatná část severně od Křešovské 
kotliny nese pojmenování Czarny las (Černý 
les) a vrcholem Czuba dosahuje výšky 660 

Severně od Bernartic výrazně vystupuje hřeben Vraních hor (Góry Krucze) a jejich nej-
vyšší vrchol, 880,6 metrů vysoký Královecký Špičák

Obec Ruprechtice a nejvyšší část Suchých hor – zleva doprava vrchol Suchawa (928 m), 
nejvyšší Waligóra (936 m) a Ruprechtický Špičák (880,5 m) v předním hřebenu Javořích hor
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a na české straně vrcholem Ruprechtického 
Špičáku dosahuje výšky 880,5 m. Severně 
od hraničního hřebene již zcela na polském 
terénu se nachází celá řada vrcholů, které 
přesahují výšku 900 metrů. Vrchol Sucha-
wa s výškou 936 m je pak také tím nejvyšším  
v celém hřebenu Kamenných hor.

Hřeben Javořích hor se nad obcí Šonov 
počíná snižovat, ale ještě mezi hraničními 
obcemi Otovice a Tlumaczów v podobě niž-
ších kopců přechází a za průlomovým údo-
lím řeky Stěnavy v jejím pravobřeží končí 
jako Wzgórze Ścinawskie. O mocnosti zdej-
ších vulkanických hornin a rozsahu jejich 
těžby svědčí i nedávno otevřený lom s roční 
kapacitou až 1 milion tun kvalitního štěrku. 
Až zde docela neznatelně končí dlouhý hře-
ben Kamenných hor (Gór Kamiennych), na 
západě počínající až v blízkosti Krkonoš.

Členité a zalesněné terény Kamenných 
hor s velkou řadou zajímavostí jejich živé  
i neživé přírody i historických památek byly 
od dob romantizmu v zájmu obdivovatelů 
přírody. Již v průběhu 19. století započala 
návštěvnost jejich dolin i skalnatých hřebe-
nů. Napomohla tomu i blízkost větších prů-
myslových měst, zejména na tehdy němec-
kém území. A tak i v těchto masívech nastal 
rozvoj turistiky nejprve pěší, později i zimní, 
následovaný budováním infrastruktury pro 
turistiku, zimní sporty a rekreaci. Vedle řady 
menších zařízení němečtí turisté a sportovci 
již na počátku 20. století vybudovali nejzná-
mější horskou chatu, dnes polsky zvanou 
Andrzejówka. Nachází se v Suchých horách 
při severním úpatí vrchu Waligóra a českými 
turisty je v létě i v zimě hojně navštěvována. 
Terény Kamenných hor jsou velmi atraktivní 
a po obou stranách hranic se o jejich dobrou 
prostupnost starají turisté z českého KČT  
i polského PTTK, jakož i orgány cestovního 
ruchu. Stačí si jen vybrat kteroukoliv jejich 
část za cíl návštěvy.

Jiří Kopecký              Foto Oldřicha Jenky

Rady bylinkáře 
Masláka aneb tradiční 

čínská medicína
Líska obecná - 
Corylus avellana

Hustý větvený keř a vzácně i strom rozší-
řený po celé Evropě. Listy srdčité s ostrými 
okraji se sbírají v červnu a v červenci a suší se 
za dobrého přístupu vzduchu pokud možno 
rychle.

Droga obsahuje třísloviny, flavonové de-
riváty, silici a glykosidy. V lidovém léčitelství 
se používá jako spasmolytikum při křečích 
svalstva, při nemocech dolních cest močo-
vých, při chorobách trávicího traktu, prů-
jmech, nadýmání a kvasných dyspersiích. 
Užívá se formou nálevu. V našich podmín-
kách roste velice snadno, neboť nepotřebuje 
zvláštní půdu a jeho plody - oříšky se použí-
vají při pečení cukroví.

To vše vám lépe vysvětlí pan Antonín 
Maslák, broumovský bylinkář

Dobromysl obecná - 
Origanum vulgare

Dobromysl obecná je nejen výtečnou 
kořeninovou rostlinou, ale pro svůj vzhled  
i oblíbenou okrasnou trvalkou. Je vysoká až 
50 cm a drobné podlouhlé lístky na plazivém 
stvolu, na kterém vyrůstají drobné trsy růžo-
vých květů. Rostlina je domovem v mírném 
pásmu Euroasie. K přípravě koření ořezá-
váme kvetoucí nať, kterou opatrně sušíme 
zavěšenou na vzdušném místě. Mezi nejpo-
užívanější patří v Mexiku a snad proto, že  
i tam planě roste. Užívá se zpravidla suše-
ná, i když čerstvá má chuť ještě výraznější. 
Velmi dobře doplňuje chuť rajčat, zeleniny, 
fazolí, masa a ryb. Patří také mezi léčivé 
rostliny, protože podporuje trávení a je vý-
znamnou medonosnou rostlinou. U nás se 
prodává pod jménem Oregano.

Jaroslav Žid

8. ročník dne plného her, zajímavých činností, nových poznání 
a dobrého jídla

v sobotu 18. 2. 2017 od 10.00 hodin v areálu zámku Bischofstein.
Soutěže v netradičních disciplínách mezi týmy Broumovska.

Stylová reprodukovaná hudba, zabijačkové hody, prezentace živých 
domácích zvířat.

Bohaté občerstvení po celý den zajištěno.

Máte partu přátel a chcete si užít 
spoustu zábavy? 

Sháníme tým, který by se zú-
častnil za město Broumov Malé-
ho zimního dovádění. Družstvo 
je složeno z 6 osob + rozhodčí 

(podmínkou je  
1 osoba nad 60 let, 1 dítě do 12 

let a 2 ženy - je možné kombino-
vat věk a pohlaví). 

Případní zájemci pište na 
kultura@broumov.net
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Opravy 2016
Broumov, k. sv. P+P, mobiliář:
140 000 Kč / MK ČR 120 000 Kč; 
20 000 Kč farnost

Broumov, k. sv. P+P, střecha:
683 800 Kč / MK ČR, Program re-

generace 150 000 Kč; KHk 205 000 Kč; 
BiHK 200 000 Kč; Město Broumov 30 000 
Kč; farnost 98 800 Kč.

Heřmánkovice, k. Všech svatých:
Projektová dokumentace na řešení ha-

varijní situace kostela 180 000 Kč /10 000 
Kč sbírka, 50 000 Kč ČSOB; 120 000 Kč 
Omnium

Otovice, k. sv. Barbory, oprava stře-
chy:

895 000 Kč / MK ČR, PZAD 695 000 
Kč; KHk 195 000 Kč; farnost 5 000 Kč

Šonov, k. sv. Markéty, oprava stře-
chy  a oken:

90 000 Kč - příprava na pokračování 
oprav (mykologové, restaurátoři, logisti-
ka, dokumentace) - Obec Šonov 10 000 Kč 
a farnost

Vernéřovice:
60 000 Kč - nátěr střechy / Obec Ver-

néřovice 20 000 Kč; farnost 40 000 Kč, 82 
500 Kč - projektová dokumentace – far-
nost

Vižňov, k. sv. Anny, oprava střechy:
915 000 Kč / MK ČR, PZAD 700 000 

Kč; KHk 215 000 Kč

Varhany - Broumov, sv. Petr a Pavel:
2016: 230 000 Kč / KHk 80 000 Kč; 

farnost 150 000 Kč

Heřmánkovice:
2016: 199 700 Kč / MK ČR 175 000 Kč; 

Obec Heřmánkovice 10 000 Kč; farnost  
14 700 Kč

Teplice nad Metují
Kostel sv. Vavřince 670 000 Kč / MK 

ČR,PZAD 600 000 Kč; 70 000 Kč farnost

Zdoňov, k. NJSV
3 717 300 Kč / KHk 215 000 Kč; fes-

tival Za poklady Broumovska 90 000 Kč; 
různí dárci (LAINKA BERNARD, WAL-
KER FARMER, HOBRA-ŠKOLNÍK, 
VEBA, CEDIMA, ČEKO IMPORT, UNI-
CO MODULAR, TOMÁŠ HRÁBEK).

Nedělní mše sv. 
– únor 2017
5. únor

Broumov, P+P  10:00 hod
Broumov, klášter  17:00 hod

12. únor

Martínkovice   08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
Vernéřovice   10:00 hod
Broumov, klášter  17:00 hod

19. únor

Šonov, kaple PM  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
Vižňov   10:00 hod
Broumov, klášter  17:00 hod

26. únor

Božanov   08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
Heřmánkovice  10:00 hod
Broumov, klášter  17:00 hod

Mše sv. v týdnu,     
Broumov únor
Pondělí  xxx xxx xxx

Úterý         klášterní k.  17:00

Středa      k. sv. Václava  17:00

Čtvrtek      děkanský k.  07:15*

Pátek          děkanský k.  15:00

Sobota       k. sv. Václava  17:00

* Hromnice 02/02 mše sv. u P+P  
v 17:00 hod.

Adorace: středa, sv. Václav, 
17:30 – 17:45

pátek, P+P,  19:00 –  20:00

Svátost smíření: 
20 min před každou mší sv.;

 Z broumovské farnosti Tovaryšstvo Ježíšovo
Tovaryšstvo Ježíšovo (latinsky Societas Iesu) 

založil v roce 1534 svatý Ignác z Loyoly (1491 
– 1556). Právně však vzniklo až v roce 1540 po-
tvrzením papeže Pavla III. Kromě tří základních 
slibů chudoby, čistoty a poslušnosti slibují jezuité 
přímou poslušnost Svatému otci. Aktuální papež 
František je dnes vůbec poprvé v historii církve čle-
nem jezuitského řádu. Jedná se o elitní řád katolic-
ké církve. Jemu i dnes vděčíme za výrazný barokní 
charakter Čech a Moravy.

Rovněž to, že současná Latinská Amerika je 
výrazně katolická, je výsledkem velkého nasazení 
členů Ježíšova tovaryšstva. Podobně jako v Če-
chách si jezuité dokázali získat místní obyvatel-
stvo. Bránili Indiány před portugalskými kolonizá-
tory, kteří využívali Indiány jako otroky. Stejně tak 
před Španěly, kteří Indiány od Portugalců nakupo-
vali. Základem úspěchu jezuitů bylo, že respekto-
vali obyčeje Indiánů a naučili se jejich řeč.

Oblasti řeky Paraná patří celosvětový unikát. 
Jenom zde totiž založili jezuité tzv. redukce (Las 
Reducciones). Hlavním cílem redukcí bylo šíře-
ní křesťanství mezi domorodými Indiány kmene 
Guaraní. Jedním dechem je však nutné dodat, 
že redukce byly důmyslný ekonomický, sociální  
a vzdělávací systém. Dostalo se jim dokonce ozna-
čení „jezuitský stát“. Státní, politické, soudní  
a ekonomické záležitosti v redukcích byly spravo-
vány výhradně řádem. Formálně však byly redukce 
podřízeny španělské koruně.

Nejvýznamnější pozůstatky redukcí jsou za-
psány na seznamu UNESCO. V Paraguayi se 
jedná o redukce Trinidad a Jesus de Tavarangué 
v departmentu Itapua. V Brazílii Săo Miguel das 
Missőes ve státě Rio Grande do Sul a v Argentině 
San Ignacio Mini, Santa Ana, Nuestra Seńora de 
Loreto a Santa Maria Mayor v provincii Misiones. 
Kromě míst, uvedených na seznamu UNESCO, se 
v dané oblasti nachází na třicet dalších dochova-
ných ruin jezuitských redukcí.

Území Paraguaye bylo v 17. a 18. století pod-
statně větší než dnes. Zahrnovalo i část dnešní 
Argentiny a Brazílie, kde se zbytky redukcí rovněž 
nacházejí. Jak jsme už uvedli, v redukcích byli Indi-
áni na jezuitském území. To je chránilo před zotro-
čením ze strany zmiňovaných kolonizátorů.

Při založení každé redukce byla půda rozděle-
na na dvě části – Tupa mba´é – majetek Boží a Avá 
mba´é – majetek domorodců. Každá misijní osada 
byla postavena kolem širokého centrálního náměs-
tí. Náměstí  z jedné strany obklopoval kostel, škola, 
dílny, hřbitov a tzv. velký dům pro vdovy a sirotky. 
Na druhé straně byla umístěna obydlí domorod-
ců. Každá mise byla vedena dvěma jezuity. Země-
dělské práce, jako např. pěstování maté, cukrové 
třtiny a chov dobytka, byly určeny k základnímu 
zabezpečení obyvatel, část produkce byla určena 
královské koruně.

Základním úkolem misie bylo vzdělávání do-
morodců a posilování křesťanské víry. Čtení, psaní 
a základní matematika probíhaly v domorodém 
jazyce guaraní. Pod vedením členů Tovaryšstva 
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ROZPIS 
STOMATOLOGICKÉ  

služby první pomoci 
ÚNOR 2017 

Broumov, Police n. M., Machov 
 

VŽDY sobota, neděle, svátek 09:00 – 11:00 
 
Datum Lékař Ordinace Kontakt 
04. – 05.02. MUDr. Daniel Blažek ZS, Police nad Metují 491 543 844 
11. – 12.02. MUDr. Jan Kubec ZS Police nad Metují 491 543 398 
18. – 19.02. MUDr. Dana Kapitánová ZS Meziměstí, Školní 196 491 582 381 
25. – 26.02. MDDr. Petr Houštěk Poliklinika ZS Machov 602 333 466 

 

Rozpis stomatologické služby první pomoci - únor 2017 - Broumov, Police n. M., Machov,
vždy sobota, neděle, svátek 9.00 - 11.00 hod.

pracovali Indiáni nejen v zemědělství, ale 
vyráběli i předměty velké hodnoty – hodiny, 
hudební nástroje, kněžská roucha. Hudební 
nástroje se vyvážely do Evropy a hrálo se 
na ně na významných místech starého kon-
tinentu. Mnohé předměty z dané doby je 
možné zhlédnout mj. i během návštěvy mu-
zea nejstarší misie San Ignazio. Domorodci 
prokázali také obdivuhodnou dovednost při 
opisování náboženských knih.

Jedinečný systém redukcí fungoval  
v oblasti kolem řeky Paraná přibližně 150 
let. Vše však fungovalo až příliš dobře a je-
zuité si svými úspěchy získali řadu vlivných 
nepřátel v Jižní Americe i v Evropě. Rovněž 
španělský král se začal obávat přílišné moci 
jezuitů, a proto byli nakonec jezuité v roce 
1767 na základě nařízení španělského krále  
z paraguayského území vyhnáni Zároveň 
byli tímto nařízením členové Tovaryšstva 
vypovězeni ze všech španělských území. 
Jejich majetek byl zabaven ve prospěch krá-
lovské koruny. V roce 1773 pak byl papežem 
Klementem XIV. zrušen i samotný řád jezu-
itů, kromě Pruska a Ruska, kde vládli neka-
toličtí panovníci. Indiáni v námi sledované 
části Jižní Ameriky byli ponecháni svému 
osudu. Ukázalo se, že bez pevného vedení 
nejsou schopni udržet si získanou životní 
úroveň. Redukce začaly pustnout, i když se 
na práci jezuitů hned po jejich zrušení snaži-
li navázat dominikáni a františkáni. Dodnes 
se zachovaly jen obdivuhodné ruiny. Četné  
z nich se postupně rekonstruují.

Jezuitský řád byl v roce 1814 obnoven 
papežem Piem VII. V současnosti má řád na 
20 000 členů. Do českých zemí přišli jezuité 
v roce 1556. Nejvýznamnější institucí u nás 
byla katolická univerzita (Klementinum). 
Kromě nechvalně známého pátera Koniáše 
byly členy Tovaryšstva i takové skvělé české 
osobnosti jako například Bohuslav Balbín, 
Josef Dobrovský či Samuel Fritz, autor prv-
ní mapy Amazonky. Není bez zajímavosti, 
že v jedné z přibližně padesáti tehdejších re-
dukcí sv. Kosmy a Damiána působili i jezuité 
z Čech - Tadeus Eniš, Josef Unger a Wen-
ceslao Alejo Christman. V dané misii žili  
v letech 1742–1752.

P. Martin Lanži, na podkladu zápisků  
z cest Petra Daubnera www.kompas.estran-
ky.cz.

Předseda Senátu Milan Štěch, valdivijský biskup mons. Ignacio Ducasse 
a velvyslanec ČR v Chile Josef Rychtar

Delegace Senátu ČR 
navštívila při příležitosti cesty do Chile 12.1.2017 také katedrálu ve 

Valdivii. Předseda Senátu ČR Milan Štěch předal správě katedrály tabuli 
s osobními daty božanovského rodáka mons. Augusta Klinkeho (1870 - 
1932). Tabule je určena na obnovený hrob biskupa Klinkeho a zhotovilo ji 
sklenářství pana Kašpara v Broumově.
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Charta, můj osud

Byl jsem požádán, zda bych nenapsal 
pár vět o svém vztahu k Chartě 77. Kdo mi 
ji dal k přečtení a kde a kdy to bylo, komu 
jsem ji podepsal apod. Já hrozně nerad píšu 
a nerad se přehrabávám ve vzpomínkách. 
Nějaké nepříjemné situace z minulosti jsem 
se snažil z hlavy vytěsnit už dávno, abych 
na ně zapomněl. A tak si už nějaké věci vů-
bec nepamatuji, nebo si na některé události 
vzpomínám tak nějak mlhavě. Říkal jsem 
si nač žít vzpomínkami. Je potřeba koukat 
vpřed. Stejně nikoho nebude zajímat,co 
jsem prožil. Ale tím, že každou chvíli se ob-
jeví zvídavý student, nebo dostanu pozvání 
do nějaké školy, a ti všichni mají upřímný zá-
jem o moji minulost, a něco se o sobě i dozví-
dám od kamarádů z té doby, tak zjišťuji, že 
na všechno zapomenout nelze. Mlha stoupá 
k oblakům…

V lednu jsou pro mne tři významná vý-
ročí. Před čtyřiceti lety vznikla Charta 77  
i Anticharta a před osmačtyřiceti lety deva-
tenáctého ledna 1969 umřel Jan Palach.

Kde jsem se seznámil se základním pro-
hlášením Charty 77, si již opravdu nevzpo-
mínám, ale bylo to někdy v roce 1980 nebo 
1981. V té době jsem začal jezdit na Hráde-
ček k Havlům a hlavně s Olgou jsem svůj 
úmysl podepsat Chartu konzultoval hloubě-
ji. Pamatuji, jak mi kladla na srdce, abych si 
vše řádně promyslel a neunáhlil se. Že až se 
můj podpis zveřejní, že nic již nebude jako 
předtím. Nicméně neustálé perlustrace pří-
slušníky Veřejné bezpečnosti, štvavé člán-
ky v deníku Rudé právo proti signatářům 
Charty 77, které ale byly v hrubém rozporu 
s tím, jak já jsem osobně některé signatáře 
znal a co jsem slyšel na rozhlasových stani-
cích Svobodná Evropa a Hlas Ameriky, jsem 
se rozhodl v roce 1981 Chartu 77 podepsat. 
Můj písemný souhlas se základním prohlá-
šením Charty 77 jsem odevzdal Standovi 
Borůvkovi a Karlovi Švorčíkovi. Oba pochá-
zejí z Police nad Metují a oba jsou bohužel již 
na pravdě Boží. K podpisu došlo v Trutnově 
na půdě jednoho domu, kde jsem v té době 
bydlel. Nebylo mi ještě ani čtyřiadvacet 
let, když jsem se rozhodl vystoupit z davu 
a nést následky svého životního rozhodnu-
tí. Dneska s oblibou říkám, že disidenta ze 
mne udělal Jaroslav Kojzar (komunistický 
novinář) a díky Státní bezpečnosti jsem 
nekuřákem a majitelem nemovitosti. Tyto 
ambice jsem však nikdy neměl. Do podpisu 
Charty 77 jsem si vesele živořil v Trutnově  
a byl konzumentem marihuany, cigaret, 
milovníkem žen a piva. A myslel si, že to tak 
bude napořád. Ovšem po podpisu Charty 
jsem si uvědomil, jak zavazující byl tento 
krok a jak hluboce zasáhl do mého osobní-
ho života. Ani tak nešlo o to, že perlustrace 

se proměnily v persekuce, občas proběhlo 
nějaké to zadržení, vloupání Veřejnou bez-
pečností do mého vozu, domovní prohlídka, 
odebrání pasu a řidičského průkazu a nako-
nec i násilná hospitalizace v psychiatrické 
léčebně a vězení. Toto byly věci, se kterými 
musel signatář Charty tak nějak počítat a být 
do jisté míry na ně připravený. Takže, kdyko-
liv jsem opouštěl byt, tak jsem s sebou nosil 
hygienické potřeby a trestní kodexy. Bylo ne-
myslitelné nemít doma skrýš pro psací stroj 
a rozepsané samizdaty. Na tohle všechno si 
člověk, který se rozhodl močit proti větru, 
zvykne a bere to s nadhledem. Ale jakmile 
byl můj podpis zveřejněn, tudíž jsem vyšel 
z anonymity, padla na mne tíha zodpověd-
nosti. Uvědomil jsem si, že již nehraji sám za 
sebe, ale už jsem součástí společenství, které 
se hlásí k vyšším mravním závazkům, a po-
kud nechci být jenom pasivním signatářem 
Charty 77 a utéct do víru velkoměsta, tak 
musím, byť se to může dneska někomu zdát 
směšné, změnit svůj životní styl. Ten den 
jsem vykouřil poslední cigaretu marihuany. 
Bylo mi nad slunce jasné, že právě toto by se 
StB líbilo. Už vidím ty titulky Chartisti jsou 
banda feťáků apod. Sám na vlastní oči jsem 
viděl, jak nelibě nesli vyšetřovatelé fakt, že 
mi nemohou přišít nějaký ten kriminální čin. 
Nakonec se jim to v roce 1989 povedlo. Ale to 
je samostatný příběh.

Právě v době hrůzovlády KSČ a působe-
ním v Chartě 77 jsem se naučil to, co dneska 
mnoha lidem chybí, totiž, že chlap má držet 
slovo, umět nést následky svého rozhodnutí 
a že je třeba občas udělat něco i pro ostatní 
bez vidiny zisku. A také jsem se pod každý 
svůj text podepsal. Ne jako se to děje dneska.

Jako hloupou výmluvu jsem vždy chá-
pal kritiky Charty, kteří mi říkali, že s tex-
tem prohlášení sice souhlasí, ale nemohou 
jej podepsat, poněvadž mezi signatáři jsou 
bývalí komunisté apod. Ano v Chartě byli  
i bývalí komunističtí funkcionáři. To mne 
na Chartě bavilo, že tak různorodá společ-
nost (duchovní, spisovatelé, profesoři, děl-
níci, my dlouhovlasí, přední umělci atd.) má 
společný zájem. Podařilo se jí spojit do této 
doby nespojitelné a díky tomu bylo názorové 
spektrum Charty 77 tak široké a konstruk-
tivní. Od undergroundu, přes komunisty až 
k trockistům a duchovním.

Kritikům Charty jsem oponoval tím, 
že je vidět, že vůbec nepochopili podstatu 
Charty. Nebo spíš nechtěli pochopit. Prostě 
potřebovali si nějak omluvit svoji zbabělost. 
Teď mluvím jenom o těch, co souhlasili s tex-
tem, ale vadili jim někteří signatáři. Charta 
nikdy nebyla organizace a signatáři nebyli 
jejími členy.

Samozřejmě tomuto splynutí duší, z kte-
rého vzešla Charta 77, předcházely dvě věci.

Za prvé soud se skupinou The Plastic 
People of the Universe. Václav Havel napsal: 

Stalo se cosi, co režim neočekával. Režim se 
domníval, že odsoudí bez zvláštní pozornos-
ti několik dlouhovlasých výtržníků a tím, že 
bude celá věc zlikvidována, že se tak zbaví 
nebezpečí, které pro něho znamenala znač-
ná resonance této rockové skupiny u mladé 
generace. A najednou se ozvali lidé, u nichž 
nebylo lze očekávat žádné sympatie k těmto 
mladým hudebníkům.

Za druhé nelze opomenout fakt, že na 
podzim roku 1976 vstoupily v ČSSR v plat-
nost mezinárodní pakty o lidských právech, 
které byly ratifikovány naším parlamentem. 
Charta jenom nastavovala zrcadlo moci  
v oblasti dodržování lidských práv a svobod- 
a to bylo přesně to, co ty různorodé skupinky 
spojovalo.

Po zveřejnění mého podpisu zahranič-
ními médii a mém následném úniku StB do 
Vratislavi v prosinci 1981, kde jsme pomá-
hali Solidaritě s tiskem plakátů a distribucí, 
došla trutnovské StB trpělivost a začínala 
utahovat šrouby. V jedné prosincové noci 
roku 1982 jsem se s přítelkyní a půlročním 
děckem přestěhoval do Šonova, kde bydlím 
doposud. Stěhoval jsem se do baráku s jed-
nou místností, v kterém mnoho let nikdo ne-
bydlel a který jsem vůbec neznal. Do druhé 
místnosti byly zatlučené dveře prkny a za-
zděná okna. Se stěhováním nám pomáhalo 
asi 10 mých přátel a musím přiznat, že když 
všichni večer odjeli a my s malým děckem 
zůstali ve vlhkém baráku bez proudu, vody 
a s děravými kachlovými kamny sami, že 
na mne padla lehká deprese. Připadal jsem 
si jako ve vyhnanství. Abych to zkrátil. Zde 
mne dostala na starost náchodská StB a vše 
dostalo jiný spád. Ale to už je jiný příběh.

Na závěr chci dodat, že jsem svého pod-
pisu nikdy nelitoval a nikdy jsem se nedostal 
do stavu, že bych svůj podpis odvolal. Celko-
vý počet signatářů Charty 77 do konce roku 
1989 byl 1883 statečných osob.

Končím, už mě to nebaví.

V Šonově dne 17.1.2017 
Stanislav G. Pitaš
signatář Charty 77,
člen Programové rady 
Česko-polského fóra,
účastník protikomunistického 
odboje č.489
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Spolek Music & 
Theatre S.G.Pitaš se 
ohlíží za aktivitami 
roku 2016. Zároveň 
se rodí program na 

letošní rok
Stanislav Pitaš a jeho spolek Music & 

Theatre S.G.Pitaš má za sebou pestrý kul-
turní rok 2016. Leader spolku ocenil všech-
ny, kteří se podíleli na podpoře pořádaných 
akcí. Protože, jak praví nápis v Undergroun-
dovém klubu Eden: „Na poklepání po rame-
nou by zahynula jakákoli kultura.“

Hudební produkce a přednášky se v roce 
2016 většinou konaly ve zmíněném klubu 
Eden. Jen koncert Marka Steinera se usku-
tečnil v Centru Walzel v Meziměstí. V Edenu 
se konaly akce už na konci roku 2015, v zimě 
zde však proběhly některé úpravy a interiér 
klubu byl vybaven originálními železnými 
plastikami a výtvory sochaře Petra Vaňka. 
Během roku zde vystoupil třeba Napoleon 
M. Brock, bývalý spoluhráč Franka Zappy, 
který za Standou Pitašem přijel už potřetí. 
Australská skupina Vdelli, „mimozemská“ 
Jana Kratochvílová, skupiny Vltava a The 
Primitives group, zpěvačka Vladivojna či 
legendární Luboš Pospíšil, to byly další kon-
certy, na které jezdili lidi z celé republiky. 
Nesmíme zapomenout na besedy s Ivanem 
Klímou a Petrem Blažkem či na „diskotéku“ 
Josefa Rauvolfa, který pouštěl hudbu Davi-
da Bowieho.

Klub Eden v květnu také navštívil ame-
rický velvyslanec Andrew H. Schapiro. Pro-
gram a téma diskuse se tentokrát odvíjel po-
dle not kanceláře velvyslanectví.

„Dovolte mi, abych touto cestou podě-
koval všem těm, kteří podpořili v roce 2016 
kulturní aktivity Music & Theatre S.G.Pitaš 
z.s.. Jsou to ČEKO Import a.s., BSS s.r.o., 
Město Broumov, Z-TRADE, Zdeněk Křička 
z České Skalice, Petr Pakosta, Jirka Knopp, 
Igor Jirman, Koželužna Strnad - Solnice, 
Coroll, Lutoma, HS Flamingo, Miroslav 
Votoček z Trutnova, Bohouškova pálenice 
Martínkovice, Restaurace U starého slona 
Pardubice, Tomáš Čipera, Jan Pohorský, 
Broumovské noviny, zpravodajský server 
Naše Broumovsko, Mirka Jirmanová, Pavel 
Trojan a Roka Sound,“ vyjmenoval své pod-
porovatele a sponzory Stanislav Pitaš.

Ale píše se rok 2017 a Stanislav Pitaš 
přichází s pestrou programovou nabídkou. 
Už 28. ledna vystoupil v Edenu český pís-
ničkář, herec, světoběžník a režisér Václav 
Koubek, 18. února přijede legendární kape-
la Krausberry. Jako předkapela jim zahraje 
Mini Rambo Band. Důvod je prostý, před pár 
lety na koncertě Krausberry v Šonově nabídl 

Martin Kraus publiku, jestli si někdo chce  
s nimi zahrát. Suverénně na pódium vstoupil 
Jirka Rambousek a „hrábl“ do strun. Martin 
Kraus se potom divil, proč pozvali na kon-
cert nějaké Krausberry.

V březnu přijede opět Vladivojna se 
svým metalovým projektem Vladivojsko,  
v dubnu Ivan Hlas, v květnu Jiří Schmitzer  
a Vladimír Mišík, v květnu Michal Prokop. 
Co jméno, to pojem. Svůj termín má už  
i beseda se „záhadologem“ Milanem Zachou 
Kučerou či představení Divadla Járy Cimr-
mana v multifunkčním sále Dřevník.

„V jednání jsou také klubové besedy  
s Olgou Sommerovou, Kamilou Moučko-
vou, Milanem Uhdem, Danielem Kroupou, 
Petrem Pithartem, Sašou Vondrou a Petrem 
Blažkem. Zachovejte nám přízeň i letos svojí 
podporou a návštěvností klubu Eden,“ dodá-
vá Stanislav Pitaš.

Pokud by někdo chtěl finančně podpo-
řit kulturní aktivity spolku Music & The-
atre S.G.Pitaš je vítán a zde je číslo účtu: 
182008897/0600. Je samozřejmostí, že na 
patřičný obnos bude vystaven doklad a uza-
vřena s dárcem smlouva.

René Herzán

Roční statistika návštěvnosti kanceláře 
Informačního centra Broumovska 
 

 Broumov, 31. prosince 2016
Letos nás v celkovém součtu navštívilo o 1000 osob více než vloni. Děkujeme za přízeň  

a těšíme se na viděnou v roce dalším. Čeká nás několik novinek. Od března se těšte na tu největší 
- v konferenčním sále IC budeme pravidelně promítat filmy. V červnu nově pod „křídly“ naší 
organizační složky zrealizujeme festival Broumovská kytara. Během roku vydáme nové 
upomínkové a propagační materiály. Také se uskuteční mnoho již tradičních kulturních  
a společenských akcí a nové přeshraniční aktivity s Nowou Rudou a Radkówem.

Otevírací doba infocentra v lednu:
Po - Pá 8:00 - 17:00,   So, svátky 8:00 - 11:00

Roční statistika návštěvnosti:
2016  občané města čeští turisté  zahraniční turisté celkem
leden  858  69  46  973
únor  677  13  11  701
březen 918  218  36  1172
duben 1073  448  58  1579
květen 787  1209  253  2249
červen 745  1813  217  2775
červenec 312  4125  505  4942
srpen 310  4242  604  5156
září  507  2044  268  2819
říjen  601  1302  117  2020
listopad 1044  228  29  1301
prosinec 892  78  43  1013
celkem 8724  15789  2187  26700

2015 - statistika návštěvnosti:
2015  občané města čeští turisté zahraniční turisté celkem
leden  570  6  33  609
únor  568  72  30  670
březen 667  62  21  750
duben 527  669  90  1286
květen 493  1671  171  2335
červen 402  2171  290  2863
červenec 334  4533  594  5461
srpen 296  4126  500  4922
září  332  2253  210  2795
říjen  435   1447   98   1980
listopad 806  262  31  1099
prosinec 773  55  33  861
celkem 6203  17327  2101  25631

Lucie Lesáková
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Spolek Hraběnek a Přátel
zvou na jedenáctý

 
Martínkovický KOŠT 
pěstitelských destilátů

v sobotu 11. února 2017
v KD Martínkovice.

Po dobu KOŠTU 
zahraje

náchodská kapela 
Klapeto.

Sběr vzorků od 13.00 do 14.00 hod.
(Přijďte včas, sběr vzorků bude ve 14.00 ukončen).

Informace o koštu na místě.

Soutěžné: 0,5 l destilátu + 50 Kč (v ceně je zahrnut košt).
Vstupné  na KOŠT: 150 Kč (bez destilátů).

Děkujeme všem sponzorům a dobrovolníkům, 
kteří se podílejí na akci. Děkujeme.

Koštovací skleničky u nás zakoupené v předchozích 
letech možno donést.
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Výstava obrazů
VÁCLAV LÍBAL

Broumovsko v akvarelech
Výstavní síň ve Staré radnici 

v Broumově
1. 2. – 17. 2. 2017

pondělí - pátek
 8.30 - 16.30

Pořádá Město Broumov
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Obec Jetřichov nabízí pronájem 
prodejny potravin a smíšeného zboží

Předmět pronájmu:
Stávající prodejna potravin v přízemí domu čp. 179 
v Jetřichově.
Prodejnu tvoří následující části:
* prodejní plocha 89,53 m2

* chladící box a přípravna 12,12 m2

* sklad 54 m2

* ostatní prostory – rampa, sociální zařízení, plechová 
garáž (sklad paliva). Prodejna je vybavena ústředním tope-
ním na tuhá paliva. Náklady na vytápění a ostatní energie 
si hradí nájemce. Prostory budou k dispozici nejdříve od 
1.3.2017. Nájemní smlouva se bude uzavírat na dobu neurči-
tou s výpovědní lhůtou 3 měsíce.

Podmínky pronájmu:
* nájemce je povinen provozovat v prostorech prodejnu 

především s potravinářským a smíšeným zbožím.
Přihlášky: písemné přihlášky v zalepené obálce označené 

nápisem „Obchod čp. 179“ doručte na adresu obecního úřa-
du v Jetřichově, Jetřichov 126, 549 83 nejpozději do 15.2.2017 
do 12.00 hodin. Přihláška musí obsahovat následující údaje:

* základní údaje o nájemci + oprávnění k provozování 
prodejny (kopie živnostenského listu a podobně)

* stručný podnikatelský záměr (předpokládaná otevírací 
doba, uvažovaný sortiment zboží)

* předpokládaný termín zahájení provozu prodejny
* nabízená výše nájemného
Obec Jetřichov si vyhrazuje právo nevybrat žádného 

zájemce. Hodnotící kritéria: podnikatelský záměr, otevírací 
doba, výše nájemného.

Více informací na Obecním úřadu Jetřichov, 
tel. 491 582 425, e-mail: obec.jetrichov@tiscali.cz
Josef Gorgan, starosta obce Jetřichov

Pronajmu byt 1 + 1 
v Broumově na Křinickém sídlišti. 
Cena 4000 Kč + služby. 
Lednice s mrazákem 
a menší televize k dispozici.



 
  
 

Ceny inzerce 
v Broumovských novinách:
Jedna strana (18,5 cm x 26,5 cm):   2000 Kč
polovina strany (18,5 cm x 13 cm): 1100 Kč
čtvrt strany (9 cm x 13 cm):                  600 Kč
1/8 strany     (9 cm x 6 cm):                    340 Kč
                           (9 cm x 3 cm):                     200 Kč

  Slevy při opakovaném otištění inzerátu:
  Třikrát: 10%, šestkrát: 20%, dvanáctkrát: 30%

Objednávky inzerce je možné zaslat na adresu 
redakce@broumov-mesto.cz  nebo odevzdat 
v Informačním centru na Mírovém náměstí 105
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28. 02. 2017 od 15 hod.

23. 02. 2017 od 15 hod.

Broumovské noviny 
Vydává Město  Broumov, 
Masarykova 239, 550 01 Broumov 
•  Redakce, grafická  úprava  a sazba:  
     M. Otte   
•  Telefon:  728 187 081
•  Evidenční číslo: MK ČR E 15452  
•  Tisk: Tiskárny BNB, spol. s r. o.  
•  Náklad: 1300 výtisků 
•  Uzávěrka: 18. každého měsíce   
•  Vychází každý měsíc

ZAHÁJENÍ PROVOZU 
AMBULANCE 
KLINICKÉ LOGOPEDIE 
V BROUMOVĚ
Dne 1.11.2016 zahájila provoz 
ambulance klinické 
logopedie LOGOPRIM s.r.o. 
v Broumově, Nádražní 192, 

která poskytuje logopedickou péči dětem 
i dospělým pacientům na základě doporučení 
praktického lékaře nebo specialisty. 
Logopedická péče je plně hrazena zdravotními 
pojišťovnami a je poskytována v každý pracovní 
den v týdnu.

Kontaktujte pro objednání 
Mgr. Markétu Kuchařovou 
na tel. 608 295 933

Věříme, že si k nám brzy najdete cestu 
a s našimi službami budete spokojeni.

AUTOŠKOL A  Fiedler,  s.r.o.

491 522 877         777 621 552
www.autoskolafiedler.cz

Základní umělecká škola Broumov 
přijme učitele/učitelku tanečního oboru
* úvazek 1, nebo část
* nástup možný ihned (od února 2017)

Pro další informace volejte nebo pište na:
Štěpán Přibyl, ředitel:  (+420) 739 058 710
pribyl.stepan@gmail.com

Michaela Jeklová, zástupkyně: (+420) 731 157 231
jeklina.zus@gmail.com

STŘEDNÍ ŠKOLA
ODĚVNÍ l  I SLUŽEB EKONOMIKY

ČERVENÝ KOSTELEC

MECHANIK SEŘIZOVAČ
maturitní obor s uplatněním ve strojírenském průmyslu

MODELÁŘSTVÍ A NÁVRHÁŘSTVÍ ODĚVŮ
umělecký maturitní obor zaměřený na oděvní design

VEŘEJNOSPRÁVNÍ ČINNOST
maturitní obor zaměřený na administrativu a bezpečnostní služby

VÝROBCE TEXTILIÍ
učební obor s uplatněním v textilním a oděvním průmyslu

GUMAŘ - PLASTIKÁŘ
učební obor s uplatněním v gumařském průmyslu

STUDUJTE OBORY, VE KTERÝCH OKAMŽITĚ 
ZÍSKÁTE PRÁCI A NADPRŮMĚRNĚ VÁS ZAPLATÍ

maturitní obory
● studenti mohu v 1. ročníku získat za každé 
   pololetí až 2.000 Kč z prospěchových stipendií

učební obory
● studenti mohu v 1. ročníku získat za každé 
   pololetí až 2.000 Kč z prospěchových stipendií
● přijetí bez přijímacích zkoušek
● ve 2. a 3. ročníku výuka ve škole jeden týden  
   a další týden praxe v závodech podniků
● krajská stipendia: 300 Kč/měsíc v 1. ročníku 
                                        400 Kč/měsíc ve 2. ročníku
                                        500 Kč/měsíc ve 3. ročníku

STIPENDIA

STIPENDIA 

při studiu

ZAMĚSTNAVATELŮ

a

KRAJE

www.ssck.cz

ŠKOLA SÍDLÍ V 15 LET NOVÉ 
BUDOVĚ S MODERNÍM VYBAVENÍM
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PPrrooddeejj  ssyyppkkýýcchh  ssttaavveebbnníícchh  mmaatteerriiáállůů  
ppíísskkuu,,  kkaammeenniivvaa,,  ššttěěrrkkůů,,  kkaaččíírrkkůů,,  ttřříídděěnnýýcchh  zzeemmiinn  aa  rreeccyykkllááttůů  

  
 
 

 
 
 
Společnost Broumovské stavební sdružení s.r.o. prodává písek, kamenivo, štěrky, kačírky, tříděné 
zeminy a recyklát v Broumově na adrese Lidická 191 (bývalý areál sběrných surovin STEF u nádraží). 
Zajišťujeme nakládku na vozidla zákazníků a vážení na digitální autováze přímo v areálu. Nabízíme 
dopravu materiálů našimi nákladními auty na vámi určená místa za příznivé ceny.  

  
  

PPůůjjččoovvnnaa  nnáářřaaddíí  aa  mmeecchhaanniizzaaccee  
Naše společnost provozuje půjčovnu nářadí a mechanizace pro firmy, stavbaře a kutily. Nabízíme 
průmyslové odvlhčovače, vibrační desky a pěchy, řezačky spár, válce, kompresory, ale i pronájem 
a dopravu systémového lešení a bednění. Informujte se na podmínky a ceny. Při dlouhodobé 
výpůjčce individuální slevy. 
 

 

 

 

Broumovské stavební sdružení s.r.o. 
stavební, projektová a inženýrská činnost, nákladní autodoprava 

 
 

Broumovské stavební sdružení s.r.o., U Horní brány 29, Broumov 
telefon: 491 523 543-5 | mobil: 777 762 301-6 | e-mail: info@bssbroumov.cz | web: www.bssbroumov.cz 
 

BBll iižžšš íí   ii nnffoo rrmmaaccee   aa   oo bbjjee ddnnáávvkkyy   nnaa   ttee llee ffoo nnuu::   777777  776622  330066..     
EE--mmaaii ll ::   ddoo pprraavvaa @@bbssssbbrroo uummoo vv..cc zz ,,   kkoo nnttaa kktt ::   MMii lloo šš   NN eett íí kk..  

 
 
 

ZZiimmnníí  úúddrržžbbaa  --  úúkklliidd  aa  ooddvvoozz  ssnněěhhuu  
Naše společnost dále nabízí zimní údržbu a odklízení sněhu pro města, obce a soukromé subjekty. 
Úklid sněhu provádíme v Broumově a okolí především z chodníků, zpevněných ploch, parkovišť, 
příjezdových cest, nádvoří, čerpacích stanic, …   Pomůžeme Vám zvítězit nad zimou! 



Kulturní program
únor 2017

1. – 17. 2.   8:30 – 16:30

VÝSTAVA OBRAZŮ VÁCLAV LÍBAL
Broumovsko v akvarelech.
Výstavní síň Staré radnice. Pořádá: Město Broumov.

Středa 1. 2.  19:00

ARTCAFÉ – Uvira/Bruno/Hafizi Trio (CZ/IT/BG)
Mezinárodně obsazené trio založil mladý český pianista a skladatel Jan 
Uvira v r. 2015 v holandském Rotterdamu. Soubor hraje moderní jazz, 
především pianistovy autorské kompozice. Rezervace vstupenek: jakub.
sleis@broumovsko.cz, tel. 734 570 141
Sál Kreslírna, Klášter Broumov. 
Pořádá: Agentura pro rozvoj Broumovska. Vstupné: 190,- Kč/150,- Kč 
(pro členy klubu ArtCafé)

Sobota 4. 2.  15:00

POHÁDKA O KOVÁŘI A ČERTÍM ŽENĚNÍ
Divadelní spolek Skály Teplice nad Metují. Kovář Matěj se vydá na 
zámek zkusit napravit zlobivou princeznu Bětu. Všichni ho však posílají 
ke všem čertům. Cestou ze zámku se dostane do chalupy, kde potká 
čerty, kteří utekli z pekla před vdavekchtivými čerticemi. Celé se to 
zamotá a jak to všechno dopadne se přijďte podívat do divadla.
Městské divadlo Broumov. Pořádá: Město Broumov. Vstupné: 40,-Kč

Pondělí 6. 2.  18:00

AMERIKOU NA RODINNÉ CYKLOCESTĚ
Cyklorodinka Stillerových vyrazila na dvouměsíční cykloputování 
přírodními parky státu Washington se startem a cílem v kanadském 
Vancouveru. Přednáší Martin Stiller.
Konferenční sál IC Broumov. Pořádá: Město Broumov. Vstupné: 40,- Kč

Úterý 7. 2. 19:00

BROUMOVSKÝ HUDEBNÍ VEČER: 
Rodáci na hudební scéně 
Konzervatoristé z Broumovska – koncert, na kterém se představí mladí 
talentovaní rodáci z Broumovska. Zuzana Rainová – soprán |  
Iva Hlaváčková – soprán | Jakub Jirásek – klavír. Předprodej: online na 
www.klasterbroumov.cz / osobně v klášterní kavárně Café Dientzenhofer
Sál Dřevník, Klášter Broumov. Pořádá: Agentura pro rozvoj Broumovska. 
Vstupné: v předprodeji: 190,- Kč / 150,- Kč pro ArtCafé, U3V, studenty  
a ZUŠ. Vstupné na místě: 250,- Kč

Úterý 14. 2.  19:00

HABAĎŮRA
Divadelní soubor J. K. Tyl Meziměstí. Eric Swan žije v domě se svojí 
manželkou a jedním podnájemníkem. Bohužel je bez práce a tak se snaží 
přilepšit si, kde se jen dá. Jednou zjistí, že štědrý sociální systém má trhliny... 
Ovšem tak dlouho se chodí se džbánem pro vodu, až přijde kontrola ze 
sociálky a to pak musí na úředníky sehrát pořádnou HABAĎŮRU...
Městské divadlo Broumov. Pořádá: Město Broumov. Vstupné: 60,- Kč

Sobota 18. 2.  20:00

KONCERT KRAUSBERRY
Předkapela MINI RAMBO BAND. Undergroundový klub Eden Broumov. 
Pořádá: Music & Theatre S.G.Pitaš.

18. 2. a 25. 2. 2017  10:00 a 14:.00

KLÁŠTEREM OD SKLEPA PO PŮDU
Mimořádné prohlídky broumovského kláštera.  
Kapacita prohlídky je omezená.
Rezervace vstupenek: prohlidky@broumovsko.cz, 734 443 161
Klášter Broumov. Vstupné: dospělí 170,- Kč/ snížené 110,- Kč

Sobota 18. 2.  14:30

DĚTSKÝ KARNEVAL 
Mach a Šebestová vás zvou na karneval. 
Nebudou chybět soutěže, tombola, občerstvení.
DDM Ulita. KD Střelnice. Vstupné: masky 20,- Kč, ostatní 40,- Kč

Neděle 19. 2.  14:00

BROUMOVANKA
Taneční odpoledne.
KD Střelnice. Pořádá: Klub seniorů Broumov

Pondělí 20. 2.  10:00 – 15:30

IRSKÉ HUDEBNÍ DÍLNY
Jedinečná příležitost seznámit se se základními principy irské hudby, 
získat základní znalosti ve hře na irské Whistle Tin. Dílnou Vás provede 
zkušený hudebník a pedagog: Kryštof Karvovský
Maximální počet účastníků 12 osob. Rezervace nutná. Cílová skupina: 
od 6 let. Rezervace: martina.junkova@broumovsko.cz, 734 443 165
Klášter Broumov. 
Pořádá: Agentura pro rozvoj Broumovska. 
Vstupné na místě: 350,- Kč (v ceně je lektorné a výukové materiály)

Úterý 21. 2. 10:00 / téma: Pergamen, Kniha
Čtvrtek 23. 2. 15:00 / téma: Iluminace, písařská dílna

INTERAKTIVNÍ PROHLÍDKY SKRIPTORIA
Přeneste se s námi do středověku a vyzkoušejte si psaní husím brkem, 
broušení pergamenu aj. v naší unikátní klášterní písárně, která je běžně 
přístupná pouze školním kolektivům. 
Rezervace: martina.junkova@broumovsko.cz, 734 443 165 Klášter Broumov. 
Pořádá: Agentura pro rozvoj Broumovska. Vstupné:  150,- Kč / dospělí, 
80,- Kč / senioři, děti od 6 - 15 let, studenti, 40,- Kč / děti od 3 - 6 let, 
děti do 3 let zdarma. Rodinné vstupné 380,- Kč (2 dospělí + 2-3 děti)

Středa 22. 2.   19:00

ARTCAFÉ – Tara Fuki
Violoncellové duo Tara Fuki. Duo tvoří zpívající violoncellistky Andrea 
Konstankiewicz-Nazir a Dorota Barová. Rezervace vstupenek: jakub.
sleis@broumovsko.cz, tel. 734 570 141. Sál Kreslírna, Klášter Broumov. 
Pořádá: Agentura pro rozvoj Broumovska. 
Vstupné: 190,- Kč / 150,- Kč (pro členy ArtCafé)

Čtvrtek 23. 2.
EFEKTIVNÍ VEDENÍ PORAD – seminář osobnostního rozvoje
Délka trvání: 1 den. Každý účastník obdrží po ukončení semináře 
osvědčení o absolvování. Rezervace: Pavla Semeráková,  
telefon: +420 603 271 426,  pavla.semerakova@broumovsko.cz. 
Klášter Broumov. Cena: 2200,- Kč + DPH.  
V ceně je započítána strava a výukové materiály.

Čtvrtek 23. 2.   18:00 

SCIENCE CAFÉ: Významné milníky 
středověkých dějin kláštera v Broumově
Přednáška se zaměří na středověkou etapu dějin benediktinského 
kláštera v Broumově od jeho počátků ve 13. století až do doby 
pohusitské. Rezervace: martina.junkova@broumovsko.cz, 734 443 165
Sál Kreslírna, Klášter Broumov. 
Pořadatel: Agentura pro rozvoj Broumovska. Vstupné: 60,- Kč / 30,- Kč 
(studenti a U3V)

Sobota 25. 2.  

ROCKOVÝ VEČER NA STŘELÁKU
Vystoupí: Vaťák (Kabát revival), Green Day (revival) aj.
KD Střelnice. Vstupné: 120,- Kč
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Předprodej a rezervace vstupenek*: Infocentrum Broumov, t: 491 524 168, e-mail: kultura@broumov.net
Vstupenky, které si u nás rezervujete, je nutné vyzvednout do týdne od jejich rezervace. Po tomto datu všechny rezervace rušíme a lístky nabízíme k dalšímu prodeji. Děkujeme za pochopení.
* Pouze na akce pořádané městem Broumov.

Více informací získáte na: www.broumov-mesto.cz

1. 2. 20:00

SPOLEČENSKÝ PLES 
Hraje hudební skupina Geny – Rtyně v Podkrkonoší
KD Střelnice. Pořádá: ČSŽ Broumov. Vstupné: 80,-Kč

3. 2.  – 21. 2.  8:00 – 16:00

VÝSTAVA ČERNOBÍLÉ FOTOGRAFIE
z období 1965 - 1995 |  Autor Miroslav Holča
Vernisáž v sobotu 1.2.2014 v 16.00 hodin. Výstavní síň Staré radnice

9. 2. 14:00  

BROUMOVANKA
Taneční odpoledne. KD Střelnice. Pořádá: Klub seniorů Broumov

12. 2. 19:00

TRAVESTI SHOW 
TECHTLE MECHLE

K mistru Alexovi a slečně Dolores přišla i zbrusu nová posila 
a hvězda pražského kabaretu slečna Stacey, která je nejlepší 
imitátorkou Cher u nás.

Městské divadlo Broumov. 
Vstupné: 220,-Kč předprodej / 240,-Kč na místě.

12. 2.  19:00

MARCEL FLEMR - BLUES
 
Osobitý pražský bluesový kytarista v současné době hraje ve svém 
bandu Marcel Flemr Trio. Hudebně se hlásí k hlubšímu odkazu - 
kořenům elektrického blues. Jeho rukopis je inspirován mistry elektrické 
kytary jako je T-Bone Walker, Lowell Fulson, Clarence „Gatemouth“ 
Brown, Earl Hooker, Hubert Sumlin, Magic Sam, B. B. King, Albert 
Collins, ale i současnějším přístupem Roberta Craye, 
Buddy Guye a Otise Granda.

sál Kreslírna, benediktinský klášter v Broumově. 
Pořádá: Agentura pro rozvoj Broumovska
Vstupné: 190,-Kč / 150,- Kč (pro členy klubu ArtCafé)

15. 2. 15:00

ČTYŘLÍSTEK V POHÁDCE
Divadlo D5, Praha
 
Není snad nikdo, kdo by neznal čtveřici nerozlučných kamarádů – 
dobrosrdečnou a důvtipnou Fifinku, roztržitého ovšem geniálního 
vynálezce Myšpulína, mnohdy ustrašeného, ale oddaného vtipálka 
Pinďu a nemotorného siláka Bobíka. Tato čtveřice se vypraví do 
pohádky a zažije tak opět jedno ze svých velkých a neopakovatelných 
dobrodružství. 

Městské divadlo Broumov. 
Pořádá: Město Broumov. Vstupné: 40,-Kč

15. 2.  20:00

PLES PODNIKATELŮ A ŽIVNOSTNÍKŮ
Ples pořádaný pod záštitou firmy Prikner - tepelné zpracování kovů, s.r.o.

K tanci hraje Swing Sextet Náchod a Duo Simon & Kaněra, zpěv: Lee 
A.Davison, Pavlína Rudolfová. Zajištěna je bohatá tombola.
Předprodej vstupenek v prodejně EDA na broumovském náměstí.
KD Střelnice. Pořádá: Podnikatelský klub Broumov. Vstupné: 80,-Kč

17. 2.  19:00

PEKLO V HOTELU 
WESTMINSTER
 
Divadelní soubor J. K. Tyl, Meziměstí

Bláznivá komedie o tom, že ani když jste členem vlády, není 
jednoduché si něco začít s vdanou sekretářkou. A vybrat si k záletům 
hotel, kde je i vaše manželka a čínská obsluha vám moc nerozumí, 
je přímo katastrofa. To potom potřebujete spolehlivého osobního 
tajemníka, který vám dokáže vyrobit takové alibi, nad kterým zůstává 
rozum stát. A pokud se do všeho připlete puritánská poslankyně a 
podváděný manžel, je jasné, že v hotelu musí vypuknout peklo...

Městské divadlo Broumov. Pořádá: Město Broumov. Vstupné: 60,-Kč

24. 2. 19:00 

KAREL 
PLÍHAL
Městské divadlo Broumov. Pořádá: Město Broumov. 
Vstupné: 160,-Kč v předprodeji na IC Broumov, 200,-Kč na místě

26. 2.  19:00 

ŠPORKOVY BAROKNÍ PÍSNĚ
Poutavé vyprávění okořeněné obrazem a živými hudebními ukázkami. 
Večerem vás provede PhDr. Stanislav Bohadlo, CSc. Pedagog 
Univerzity Hradec králové, ale především muzikolog, badatel a 
popularizátor české hudby.

sál Kreslírna, benediktinský klášter v Broumově. 
Pořádá: Agentura pro rozvoj Broumovska
Vstupné: 120,-Kč / 90,-Kč (pro členy klubu ArtCafé)

28. 2. 18:00

POLSKÉ TATRY A OKOLÍ
Cestopisná přednáška

Pavel Bičiště Vám představí zábavnou a netradiční formou kulturu, 
přírodu, historii a zvyky obyvatel dané oblasti.
Konferenční sál IC. Pořádá: Město Broumov. Vstupné: 40,-Kč
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